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Winst en verlies

Paul 
Rosenmö� er
Voorzitter VO-raad

De diversiteit in mijn werk is groot. Ik geef u drie recente 
voorbeelden.
Björn is een leerling op een van de scholen van Landstede. 
Ik sprak hem onlangs tijdens een werkbezoek. Onderwerp 
was de doorlopende leerlijn vmbo-mbo. ‘Wij zijn vmbo-
leerlingen en als ze op school zeggen wat we moeten 
doen komen we in de weerstand. Maar nu werd aan mij 
gevraagd wat ik wilde en in welk tempo. Toen moest 
ik nadenken en werd ik zelf verantwoordelijk. Dat was 
een beslissend moment.’ Björn is een inspirerende 
 ambassadeur van de pilot om vmbo-basisleerlingen een 
startkwalificatie te laten halen. Het denken in vmbo en 
mbo is losgelaten bij Landstede. Een mooi initiatief. Dit 
gebeurt helaas nog op beperkte schaal, je gunt het veel 
meer leerlingen. Maar het is winst.
Na lang onderhandelen ligt er een principeakkoord voor 
de cao. De looptijd is een jaar. De inhoud is simpel: het 
geld dat we van de overheid krijgen is een-op-een vertaald 
in een loonsverhoging. Het personeel heeft daar recht op. 
Dat is winst. Maar je vraagt je af waarom dat zo lang moet 
duren. Ooit verzuchtte ik dat de onderhandelingen over 
de cao langer duren dan de looptijd ervan. Ik wilde dat 
graag veranderen. Niet gelukt. Verlies.
Begin oktober presenteerden PO-Raad en VO-raad de 
nieuwe sectorrapportage aan de Tweede Kamer. Een toe-
gankelijke, prachtig vormgegeven en op feiten gebaseerde 
verantwoording van onze sectoren. En die feiten geven ook 
weer huiswerk, want niet alles gaat goed. De Kamerleden 
waren ronduit enthousiast. Door medewerkers is er hard 
aan gewerkt. Winst.
De balans van de afgelopen weken is wellicht illustratief 
voor de afgelopen acht jaar waarin ik voorzitter van de 
VO-raad was. Er was ‘winst’, maar ook ‘verlies’. Ik hoop 
dat een ambitieuze onderwijsparagraaf van een nieuw 
regeerakkoord ons zal helpen het onderwijs op een nog 
hoger niveau te brengen en de kansengelijkheid te bevor-
deren. Het blijft belangrijk je te laten inspireren door 
 leerlingen, medewerkers te koesteren en adequaat verant-
woording af te leggen. Ik wens u allen daarbij veel succes. 
Het was een eer de vereniging te mogen voorzitten. Per 

1 december geef ik het stokje over. Ik 
zal op een andere manier betrokken 
blijven, want ik ben, mede door u, 
van het onderwijs gaan houden.

Geef het onderwijs terug aan de leraar
Joke Middelbeek heeft na veertig jaar in het onderwijs afscheid genomen 
als bestuurder. Ze trekt indringende conclusies. Wordt de leerling écht gezien?
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Hoe zorg je dat iedereen zijn verantwoordelijkheid neemt?
En wat doe je als sectievoorzitter bij conflicten tussen sectieleden?
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Irene van Meel, Ostrea Lyceum

S AM E N  A A N 
  D e  S L A G

SCHOOLLEIDERSCONFERENTIE
17 NOVEMBER 2021

Heel veel blije 
leerlingen
Veel scholen proberen steeds beter aan te sluiten bij wat 
elke afzonderlijke leerling nodig heeft. De coronacrisis 
heeft deze ontwikkeling alleen maar versterkt. De ver-
halen van elf scholen die hierin vooroplopen zijn nu 
samengebracht. Zij hielpen elkaar in leernetwerken van 
het project Voortgezet Leren om hun maatwerk naar een 
hoger plan te brengen. We vroegen de scholen naar 
hun ervaringen, lessen en resultaten. De gemene deler? 
Blije leerlingen.
 Download de publicatie ‘Vier jaar recht op maatwerk’ 
op www.voraad.nl onder het thema Maatwerk

Hoe geeft u leiding 
aan verandering?
Die vraag staat centraal tijdens de 
Schoolleidersconferentie op 17 november. 
Filosoof Lammert Kamphuis daagt bezoe-
kers tijdens de keynote uit om te ontdekken 
welke patronen u in uw werk beperken en 
hoe u tot meer creativiteit komt. Tijdens 
twee sessierondes gaan schoolleiders 

 vervolgens aan de slag met thema’s als 
gespreid leiderschap en het verduurzamen 
van onderwijsontwikkelingen.
 Benieuwd? Kijk voor meer informatie 
en aanmelden op www.voortgezetleren.
nl/schoolleidersconferentie

Sectorrapportage laat 
stand van het vo zien
Hoe groot is het lerarentekort eigenlijk en hoe verloopt 
voor leerlingen de overgang van po naar vo in vergelijking 
met ons omringende landen? Hoe oud zijn onze school-
gebouwen en hoe is het gesteld met de luchtkwaliteit en 
temperatuur in die gebouwen? Op deze en veel meer 
 vragen geeft de Sectorrapportage 2021 het antwoord. 
Deze nieuwe jaarlijkse rapportage werd op 7 oktober voor 
het eerst gepresenteerd aan de Tweede Kamercommissie 
voor onderwijs.
 Bekijk de sectorrapportage vo op 
sectorrapportage.voraad.nl

Pilot ‘Gratis toegang tot 
wetenschappelijke 
publicaties’ verlengd
Het komende jaar kunnen onderwijsprofessionals in het po, vo en mbo gebruik blijven 
maken van EBSCO Education Source. De afgelopen twee jaar hebben ruim 17.000 
mensen zich aangemeld om van deze wetenschappelijke database gebruik te maken. De 
ruim 1 miljoen vrij toegankelijke artikelen kunnen onderwijsprofessionals inzetten om 
de onderwijspraktijk evidence-informed te versterken. De pilot is een initiatief van het 
NRO, KB de nationale bibliotheek, de PO-Raad, VO-raad en de MBO Raad.
 Meer info en aanmelden? Ga naar voordeleraar.nl

Afscheid Paul 
Rosenmöller op ALV
Op 24 en 25 november vindt een Algemene 
Ledenvergadering (tweedaagse) van de VO-raad plaats 
in Utrecht. De eerste dag staat in het teken van het 
afscheid van onze huidige voorzitter en start om 15.30 
uur. De dag erna starten we om 9.00 uur met een korte 
formele ALV. De benoeming van een nieuwe voorzitter is 
één van de agendapunten. Verdere informatie volgt 
binnenkort.

Nieuwkomers in het vo

Net begonnen als schoolleider in het midden-
management? Het traject Beginnend 
Schoolleider geeft een gefundeerde basis 
voor uw nieuwe rol als schoolleider. In dit 
inwerktraject doet u kennis op over leiding-
geven in het onderwijs en reflecteert u samen 
met collega-schoolleiders op uw functie. Dit 
inwerktraject is bedoeld voor schoolleiders in 
het middenmanagement (team- of afdelings-
leiders) met maximaal twee jaar ervaring. 
De start is een tweedaagse bijeenkomst op 
11 en 12 november 2021.
 Kijk voor meer informatie op 
www.voraad.nl onder Agenda

Inwerktraject Beginnend Schoolleider

DE LEERLING 
HEEFT 
DE REGIE 

“LEERLINGEN BEGINNEN HIER 

NOOIT LICHTZINNIG AAN” 

FLEXIBEL EXAMINEREN

“VRAAGGESTUURD 
MAATWERK ZORGT VOOR 

BLIJE LEERLINGEN” 

Praktijkvoorbeel
den 11x

VIER JAAR RECHT OP

MAATWERKIn opdracht van de VOraad 
is in samenwerking met scholen 
voor voortgezet onderwijs, 
Internationale Schakelklassen 
(ISK) en samenwerkingsverban
den in kaart gebracht hoe het 
onderwijs aan nieuwkomers
leerlingen van 12 tot 18 jaar het 
beste kan worden vormgegeven. 
Experts uit de psychosociale 
hulpverlening, ouderorganisa
ties, de inspectie en het ministerie 
van OCW hielpen mee. Deze 
kennis is gebundeld in de 
 handreiking ‘Nieuwkomers 
in het voortgezet onderwijs’, 
bestaande uit een mix van 
wetenschappelijke inzichten 
en ervaringen uit de praktijk.

 Download de handreiking op 
www.voraad.nl onder het thema 
Onderwijs aan nieuwkomers
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Joke Middelbeek was leerkracht, directeur en bestuurder in het basis
onderwijs en teamleider in het voortgezet onderwijs. Ze neemt geen blad 
voor de mond over wat er in het onderwijs beter kan. ‘Laat leraren weer 

het onderwijs maken. Gun iedere leraar zijn eigen bloedneus. Fouten 
maken mag. Sterker nog: het moet, anders heb je niets uitgeprobeerd.’

‘Het codewoord 
is vertrouwen, niet 

controle’

niet langer wordt gebruikt als selectiecriterium voor de 
toekomst van kinderen. Dat vind ik een veel te smalle 
basis, die alleen maar over taal en rekenen gaat.
Ik merk dat er door de coronacrisis een verschuiving in 
het denken hierover plaatsvindt. Veel mensen in het 
onderwijs hebben iets meer afstand genomen van de 
dagelijkse gang van zaken en zich afgevraagd waar ze 
eigenlijk mee bezig zijn. En de afgelopen anderhalf jaar 
kwam er weer meer waardering van ouders voor het vak van 
leraar: leraren werden soms echt op een schild gehesen.”

Is dat nog steeds zo?
“Nou, we doen allemaal alweer steeds gewoner. Het 
gevoel onder leraren dat je vak echt belangrijk is, is ook 
minder dan een jaar geleden. Dat vind ik doodzonde.
Het gaat er mij vooral om dat leraren weer het onderwijs 
moeten maken. Zij zijn degenen die moeten kijken  
wat leerlingen nodig hebben, welke talenten leerlingen 
hebben en welke leer- en ontwikkelvragen ze hebben.  
De leraren zijn de professionals. We doen allemaal  
heel  opgewonden over de kwaliteit van het onderwijs,  

JOKE MIDDELBEEK (1960)
2021: Boek ‘Laten we doen wat 
de bedoeling is’, samen met  
Ferd van den Eerenbeemt.  
Start van eigen onderneming  
‘De onderwijsbedoeling’
20132021: Bestuurder Stichting 
Westelijke Tuinsteden, Amsterdam 
(16 basisscholen)
20112012: Teamleider vmbo 
onderbouw, scholengroep Zuid
West, Den Haag
20052010: Algemeen directeur 
stichting Klasse, Gouda (22 scholen)

20002005: Interimmanager 
openbaar onderwijs, Den Haag
19972000: Directeur Openbare 
Montessorischool Valkenbos,  
Den Haag
19891995: Leerkracht en adjunct
directeur montessorischool De 
Gouden Kraal, Huizen
19831989: Leerkracht Openbare 
Montessorischool, Zeist
19801983: Pedagogische 
Academie, Nijmegen



Vertrekkend bestuurder Joke Middelbeek:

‘Kinderen hebben groeitijd 
nodig om te ontdekken wie 
ze zijn’

Je bent nu 61, waarom ben je gestopt  
als bestuurder?
“Dat was een weloverwogen besluit. Ik ben negen jaar 
met veel plezier bestuurder geweest. Nu wil ik aan de slag 
met de dingen waar ik als bestuurder geen tijd voor had, 
zoals de problematiek van de thuiszitters. Ik vind het 
onbestaanbaar dat we een systeem hebben waarin we 
tegen kinderen zeggen ‘voor jouw leer- en ontwikkel-
vragen hebben we geen antwoord’. Daar wil ik iets aan 
doen. Ook wil ik me ervoor inzetten dat de Cito-toets 

Tekst: Cindy Curré • Fotografie: Marieke Duijsters
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maar die wordt gecreëerd tussen leraar en leerling. Die 
relatie is het allerbelangrijkste.”

En die relatie zit in de knel?
“De kinderen op de basisscholen in Nederland zijn rede-
lijk gelukkig, maar in het voortgezet onderwijs hebben te 
veel kinderen last van burn-out of depressie. Dat heeft 
volgens mij te maken met dat we een kind als product 
zijn gaan zien. We zijn heel goed geworden in een smal 
deel van het onderwijs, namelijk taal en rekenen en leren 
voor de toets. We zijn een weg ingeslagen waar het gaat 
om zo hoog mogelijk komen. Het gaat over goed en 
slecht, zwak en sterk. Een zwakke leerling zit op het 
vmbo, een sterke kan naar de havo of het vwo. En we 
hebben zelf aan die knop gedraaid: een Cito-score van 
528 was ooit de grens tussen vmbo en havo, en dat heb-
ben we naar 534 opgekrikt.
We zouden in plaats daarvan moeten kijken naar hoe 
 kinderen de beste versie van zichzelf kunnen worden. 
Daarvoor is tijd nodig. Groeitijd, om te ontdekken wie ze 
zijn. Dat hebben we in het onderwijs bijna weggeorgani-
seerd. We hebben geen behoefte aan meer taal en rekenen, 
maar aan echte aandacht voor ontdekken wie je bent.”

Ben je een voorstander van latere selectie?
“Nou, latere selectie in hetzelfde systeem gaat niet helpen. 
Want op basis waarvan ga je dan selecteren? Een hogere 
slagingskans in het voortgezet onderwijs? Dat is een per-
verse prikkel, waar we volgens mij met zijn allen tegen in 
het geweer moeten komen. 
We moeten kijken naar veranderingen op het niveau van 
de maatschappij, niet alleen van de school. Ik zie niet dat 
ouders vragen om latere selectie. Ik zie wel ouders die hun 
kinderen graag naar categorale scholen sturen, en naar 
 privéscholen. Die schieten als paddenstoelen uit de grond. 
We kijken daar als onderwijssector niet naar, we hebben 
het er bijna niet over, maar het gebeurt wel. Die privé-
scholen adverteren met het feit dat ze kinderen in korte 
tijd beter leren begrijpend lezen, of snel klaarstomen voor 
het eindexamen. Hebben we dan het geluk van kinderen 
te pakken? Ik denk het niet.”

Hoe komt dat geluk dan wel binnen 
bereik?
“We moeten structureel iets veranderen aan het aanbod. 
Ik ben niet tegen methodes, maar wel heel erg tegen 
handleidingen en keurslijven. In het onderwijs verdienen 

BOLLETJES WOL OPROLLEN
“Op mijn basisschool in Doorwerth werd ik niet gezien door de leraren. Ik paste niet in de 
mal die er was voor meisjes op een christelijke school. Die moesten handwerken, maar ik 
klom in bomen en wilde rolschaatsen. Daar konden ze niet goed mee omgaan. Op één 
leerkracht na, een jonge juf waar ik twee jaar bij in de klas zat. In plaats van dat ik moest 
handwerken, mocht ik van haar de bolletjes wol oprollen. Binnen de kaders zocht ze voor 
mij naar mogelijkheden. Dat heb ik enorm gewaardeerd. Ik voelde me gezien.
Later, op de pedagogische academie, gebeurde iets soortgelijks. Vrouwen werden 
geacht les te gaan geven in de onderbouw van de lagere school, mannen in de boven
bouw. Ik werd helemaal gek van dat soort regeltjes. Ik zocht uitdaging. Met instemming 
van een van de stagebegeleiders heb ik toen lesgegeven op een tuchtschool voor jon
gens. Hij gaf me de ruimte om mijn eigen gang te gaan. Gelukkig, want ik heb op die 
tuchtschool ontzettend veel geleerd.”

‘We doen allemaal heel 
opgewonden over de 
kwaliteit van het onder-
wijs, maar die wordt 
gecreëerd tussen leraar 
en leerling’



‘Ik ben niet tegen methodes, maar  
wel heel erg tegen handleidingen  
en keurslijven’

‘Latere selectie in hetzelfde systeem 
gaat niet helpen’

uitgeverijen miljoenen aan lesmethoden. Zij bepalen wat 
er in het klaslokaal gebeurt: welke oefeningen worden 
gedaan, welke onderwerpen in de klas worden besproken. 
En daar vertrouwen leraren blind op. Maar daar zitten 
heel veel dingen bij die misschien helemaal niet aansluiten 
bij de kinderen die een leraar voor zich heeft. En ook niet 
bij de leraar. Elke leraar is anders, maar we vragen nu van 
ze om allemaal hetzelfde te doen. Tijdens corona lieten 
leraren dat los, en toen zag je dat leraren zich weer afvroe-
gen hoe ze kinderen konden laten leren. Niet precies de 
handleiding volgen, maar kijken wat de leerlingen nodig 
hebben. Ik heb zelf op de pedagogische academie gekozen 
voor het montessorionderwijs. Montessori is ook een 
methode, maar ik heb vooral geleerd om te observeren. 
Handen op de rug en kijken wat kinderen nodig hebben. 
Dat zijn we op veel scholen kwijtgeraakt. Terwijl het leren 
veel gemakkelijker gaat als een leraar echt contact maakt.”

Hoe houd je als bestuurder de onder-
wijskwaliteit in de gaten als leraren in  
de klas meer ruimte krijgen om eigen 
keuzes te maken?
“Er moet wel goed zicht zijn op leerlijnen: wat moet wan-
neer worden gedaan en beheerst een kind de stof echt? Je 
mag een leraar vragen om zich te verantwoorden over wat 
hij of zij doet. Waarom kiest hij een bepaalde manier boven 

Drie scholen van ons bestuur hebben daarom wijkprofes-
sionals uitgenodigd die een rol kunnen spelen in het leven 
van de kinderen. Dat kan de bakker om de hoek zijn, 
maar ook een gepensioneerde biologieleraar. Als de school 
aan een thema werkt, kijken zij wie zich heeft opgegeven 
die iets van dat thema weet. Die wijkprofessionals maken 
het thema breder dan alleen een les op school. Ze zijn alle-
maal gescreend, hebben een VOG op zak en een cursus 
pedagogisch-didactisch handelen gevolgd.
De thema’s op school worden er beter van, maar de bij-
vangst is dat de kinderen die wijkprofessionals ook buiten 
schooltijd tegenkomen. Hun wereld wordt dus groter.  
We zien dat dit kinderen veel doet. Het helpt hen te 
 ontdekken wie ze zijn.”

Onlangs werd bekend dat de slarissen 
van basisschoolleraren omhooggaan. 
Helpt dat om het lerarentekort op te 
 lossen, denk je?
“Het helpt bij het zichtbaar maken van het werk van 
 leraren. Maar het zal het tekort niet oplossen. We hebben 
met elkaar het vak er de afgelopen decennia niet leuker  
op gemaakt. Het kind is een product geworden, leraren 
moeten de administratie van de vorderingen bijhouden, 
en ouders pushen om hun kind maar zo hoog mogelijk te 
laten eindigen. Daarmee vermalen we de kinderen. En  
de leraren.”

Hoe ga jij de komende jaren helpen om 
ervoor te zorgen dat kinderen de tijd 
krijgen om te ontdekken wie zij zijn? 
“We hoeven het onderwijs niet te veranderen omdat ik zeg 
dat dat moet. Maar laten we kijken wat het met kinderen 
doet als je het anders aanpakt. Met Samen Leren in de Wijk, 
maar ook op een school als Spring High, zien we wat het 
kan betekenen voor kinderen als je kijkt en vraagt wat ze 
nodig hebben. Er gebeurt op dit moment al best veel in het 
onderwijs als het gaat om menswording. Het is ook geen 
rocket science: je hoeft alleen maar je ogen open te doen.
Het is alleen jammer dat we ons niet goed verbinden met 
elkaar. Iedereen vindt zijn eigen wiel uit. We moeten het 
groot durven maken en daar is echt wel een beetje lef voor 
nodig. We hebben zoveel denkkracht in het onderwijs, 
van basisschool tot universiteit. Laten we die bundelen, 
dan komen we ver.”

Heb je nog adviezen voor 
collega-onderwijsbestuurders?
“’Wanneer begon voor jou het leren?’, zou ik iedereen wil-
len vragen. Wanneer ging jij ‘aan’? Als ik daar met iemand 
over spreek, is dat vaak het moment dat je zelf over je 
leren mocht beslissen. Pas dan start echte ontwikkeling.”

een andere? Toen ik nog bestuurder was, konden leraren 
mij ook vragen hoe ik mij verantwoordde over mijn beleid 
en hoe dat leidde tot de hoogst mogelijke kwaliteit.
Het codewoord is vertrouwen, niet controle. Ik bedoel 
niet dat je naïef moet zijn, maar mijn grondhouding is 
wel dat ik de professional vertrouw. Natuurlijk gaan er 
dingen mis, maar gun iedere leraar ook zijn eigen bloed-
neus. Fouten maken mag. Sterker nog: het moet, anders 
heb je niets uitgeprobeerd.
Een plek waar wel wordt geëxperimenteerd, is bijvoor-
beeld Spring High in Amsterdam. Dat is een prachtige 
school waar echt naar kinderen en hun ontwikkeling 
wordt gekeken. Po en vo zijn daar geen gescheiden werel-
den. Leerlingen kunnen hun eigenheid vasthouden. Ze 
durven zich ook kwetsbaar op te stellen, juist omdat ze 
vertrouwen ervaren.”

Op drie scholen van de Stichting 
Westelijke Tuinsteden, waar je bestuurder 
was, is Samen Leren in de Wijk gestart. 
Dat gebeurde naar aanleiding van jouw 
besluit om op 9 december 2019 de scho-
len van jouw bestuur een week lang te 
sluiten omdat het lerarentekort te groot 
werd. De teams gingen toen per school 
kijken hoe ze dat met de directe omge-
ving het hoofd konden bieden. Wat doet 
Samen Leren in de Wijk precies?
“Het huidige onderwijs bereidt kinderen helemaal niet 
goed voor op de maatschappij. Kinderen moeten leren 
samenwerken, hun omgeving leren kennen. Vragen stellen 
aan de mensen om hen heen en van het leven leren. 
Samen Leren in de Wijk betrekt het onderwijs bij de 
maatschappij en andersom.
Kijk, de leraren die in Nieuw-West lesgeven, die wonen 
daar niet. Die zien de kinderen alleen tussen negen en 
drie. Op de bredere ontwikkeling van kinderen hebben ze 
geen zicht. En na schooltijd zitten de Marokkaanse kinde-
ren in hun Marokkaanse bubbel, de Turkse in een Turkse 
bubbel en de Syrische in een Syrische bubbel, enzovoort. 
Ze wonen niet in Nieuw-West, maar in een stukje van 
Nieuw-West.
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Een doorontwikkeld simulatiemodel voor het organiseren van 
onderwijs op maat: het is een van de producten binnen de pilot 

Versterking van kenniscirculatie. Voortgezet onderwijs en 
wetenschappelijk onderzoek kunnen veel aan elkaar hebben, 
zeggen de deelnemers. Maar wat is kenniscirculatie eigenlijk 

en wat kan deze vorm van onderwijsinnovatie opleveren? 

‘Met z’n allen 
weet en kun 

je meer’

Hoe verbeter je je onderwijspraktijk? Door gericht en 
intensief samen te werken met de wetenschap, is de stellige 
opvatting van Wim Kokx, voorzitter van de stuurgroep 
van het scholennetwerk Zo.Leer.Ik! en directeur-bestuur-
der van OSVS, een stichting voor openbaar voortgezet 
onderwijs met 3500 leerlingen op negen locaties in 
Vlaardingen en Schiedam. “Ik heb eerder al aan innovaties 
meegewerkt”, zegt hij – onder andere doelend op een 
methode natuur- en scheikunde – “maar bij deze pilot 
hebben we voor het eerst van het begin af aan samenge-
werkt met wetenschappers, en dat bleek een enorme 
sprong voorwaarts.” 
Cocreatie is het sleutelwoord, zegt hoogleraar technische 
bedrijfskunde Iris Vis van de Rijksuniversiteit Groningen 
(RUG), die betrokken was bij de pilot Versterking van 
kenniscirculatie (zie kader). Bij cocreatie werken scholen 
en wetenschappers intensief en nauwgezet samen – niet 
alleen bij het aanvragen of publiceren van een onderzoek, 
maar ook bij het formuleren van de vraag, bij het verzame-
len van de data, het verfijnen van de wetenschappelijke 
modellen en het uitdragen van de resultaten. “We zijn niet 
alleen maar achter ons bureau bezig met het onderzoek”, 
zegt Vis stellig. “Dat zou ook helemaal niet kunnen.”

Cocreatie met de wetenschap



Ze noemt als voorbeeld de NRO-pilot die werd opgezet 
rond gepersonaliseerd leren, in samenwerking met drie 
vo-scholen binnen het Zo.Leer.Ik!-verband (zie kader). 
“Tot nu toe is er nauwelijks wetenschappelijk onderzoek 
gedaan naar nieuwe logistieke instrumenten om geperso-
naliseerd leren te kunnen organiseren binnen het onder-
wijs”, legt ze uit. “Daar hebben we door deze pilot een 
volgende stap mee kunnen zetten.”
Zo.Leer.Ik!-voorzitter Kokx was verbaasd over de leemte in 
het bestaande onderzoek. “Onze eerste stap was literatuur-
onderzoek. Hoeveel is er internationaal al onderzocht op 

‘Bij deze pilot hebben 
we voor het eerst van het 
begin af aan samengewerkt 
met wetenschappers; dat 
bleek een enorme sprong 
voorwaarts’
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dit gebied? Dat bleek dus niets te zijn. Het was er niet. 
Dus zijn we er zelf maar mee begonnen.”

LOGISTIEKE VRAAG
Astrid Buijs, rector van het Picasso Lyceum in Zoetermeer, 
was ook nauw bij de pilot betrokken. Binnen het Picasso 
(gymnasium, atheneum, havo, top-mavo) wordt al langer 
met onderwijs op maat gewerkt. In dit onderwijsconcept 
volgen leerlingen een eigen onderwijstraject. Buijs is net als 
Kokx al jaren actief binnen Zo.Leer.Ik!, waar ‘regie over het 
eigen leerproces’ het uitgangspunt is. 
Geen individueel leren, zo haast Buijs zich te zeggen, niet 
een-op-een, maar een situatie waarin leerlingen leren hun 
eigen weg uit te stippelen – zowel in het onderwijs als in de 
rest van de wereld. De school is immers ook een gemeen-
schap waar leerlingen leren over het leven. “Daarvoor heb 
je een andere organisatie nodig dan het traditionele klassi-
kale model”, zegt ze. “Je hebt bijvoorbeeld veel meer 
 begeleiding nodig, want leerlingen stippelen hun eigen 
onderwijsroute uit en stuiten daardoor op tal van vragen 
en dilemma’s. Net als in het echte leven.”
Er is bij individuele leertrajecten dus meer ondersteuning 
nodig. Maar hoe organiseer je dat binnen je rooster, 
docentencorps en school? Zijn daar oplossingen voor  
die wérken en gevalideerd zijn door wetenschappelijk 

onderzoek? Deze vraag werd het uitgangspunt van de 
pilot waarbij Vis, Kokx en Buijs betrokken waren. Wim 
Kokx: “Stel dat een aantal leerlingen bij aardrijkskunde 
aan module 3 toe is en daarvoor instructie wil hebben.  
Als je onderwijs op maat wil geven, dan zijn die leerlingen 
niet allemaal op hetzelfde moment aanwezig. De logis-
tieke vraag die je dan moet oplossen, is: bij hoeveel 
 leerlingen ga je deze instructie geven?” 
Hij redeneert hardop verder. “Als dat bij vijf leerlingen is, 
dan moet die docent wel heel vaak hetzelfde uitleggen. Of 
leg je de drempel bij twintig? Dan hoeft die docent min-
der vaak les te geven, maar heb je misschien wel hele lange 
wachttijden voor leerlingen. Dat zijn de dilemma’s waar je 
voor komt te staan. Die kun je binnen school proberen 
op te lossen, maar als de oplossingen niet werken, heb je 
leerlingen en docenten een tijdlang tekort gedaan. Dus 
onze beginvraag was hoe je hier een wetenschappelijk 
 verantwoord antwoord op kunt vinden.”

SIMULATIEMODELLEN
Het antwoord van hoogleraar Iris Vis luidt: door in ont-
werptrajecten samen wiskundige en simulatiemodellen te 
bouwen. “Wij werken binnen ons wetenschappelijk team 
aan het ontwerpen van beslissingsondersteunende tools 
waarmee scholen in hun eigen omgeving met hun eigen 
data vragen kunnen onderzoeken”, vat ze haar werk samen. 
“We gebruiken inspiratie uit de logistiek en de transport-
wereld, maar ook uit de bibliotheekwereld en de zorg.”
“Het belangrijkste probleem is dat we in het onderwijs 
heel veel onderzoek doen op onderwijskundig, didactisch 
en pedagogisch gebied”, zegt Kokx. “Maar het probleem 
waar wij met gepersonaliseerd leren tegenaan liepen, is 
dat je het onderwijs daarvoor anders moet organiseren. 
Dat is onderwijslogistiek. Zo kwamen we in contact met 
Iris Vis, omdat zij vanuit een andere invalshoek en andere 
sectoren kennis heeft over hoe je logistieke problemen 
kunt oplossen.” 

GEZAMENLIJK
Op basis van de vraag uit het Zo.Leer.Ik!-netwerk en  
de praktijkvragen van scholen (het begon met het 
Kennemercollege Mavo, het Mariëndael in Arnhem en 
het Picasso Lyceum in Zoetermeer) startten de medewer-
kers van Vis ontwerpgerichte onderzoekstrajecten waarin 
onder andere simulatiemodellen worden gebouwd. 
“Als scholen hebben we allemaal onze eigen prioriteiten 
en ons eigen systeem en vroegen we ons af wat we nodig 
hadden om een volgende stap te kunnen maken binnen 

het gepersonaliseerd onderwijs”, zegt Astrid Buijs. De 
scholen geloofden in het doen van onderzoek. Maar dan 
wel gezamenlijk, en in nauwe samenwerking met een 
wetenschappelijk instituut als de RUG. “Met z’n allen 
weet je meer en kan je meer”, zegt Buijs. “En uiteindelijk 
wilden we de resultaten gebruiken om verder onderzoek 
te kunnen stimuleren.”
Het probleem is alleen dat onderzoek veel tijd, energie en 
geld kost. Er moeten onderzoeksvragen worden geformu-
leerd en besproken, er moeten data worden verzameld, je 
moet gesprekken organiseren, terugkoppelen, resultaten 
verspreiden. Dat doe je niet in een paar verloren uurtjes. 
Kokx: “Wij hadden daar geen middelen voor tot onze 
beschikking. De RUG wel.” 
Maar daarmee waren ze er nog niet: er bleken geen 
 budgetten voor dit type onderzoek te zijn. Buijs: “We 
 kregen een paar keer te horen dat ons onderzoek niet zo 
relevant was of nu niet zo belangrijk en dat vonden we 
eigenlijk vreemd, want als je als samenwerkingsverband 
zo’n onderzoek wilt initiëren waar de rest van het onder-
wijsveld van kan profiteren, dan zou dat toch ondersteund 
moeten worden?”
Uiteindelijk bleek het een kwestie van afstemming te  
zijn. Een afvaardiging sprak met de VO-raad en met 
OCW en zo kwam er bij het Nationaal Regieorgaan 
Onderwijsonderzoek (NRO) toch geld vrij voor deze 
pilot, waarin werd samengewerkt met twee andere onder-
wijsonderzoeken (zie kader). “Uiteindelijk kwamen we 

erop uit dat deze nieuwe onderzoeksprojecten op een 
andere manier zouden kunnen worden uitgevoerd, waar-
bij het niet alleen over die projecten zelf gaat, maar ook 
over de grotere vragen naar kenniscirculatie”, zegt Kokx. 
“Je kijkt dus over deze projecten heen naar de vraag hoe  
je kenniscirculatie tot stand kunt brengen met behulp  
van drie pilotprojecten. Daarmee kun je niet alleen con-
clusies trekken over de projecten zelf, maar ook over  
de pilot als geheel.”

GEEN BLAUWDRUK
De pilot leverde veel op. Onder andere de doorontwikke-
ling van een simulatiemodel waarmee je met je eigen 
school kunt kijken hoe je je gepersonaliseerde onderwijs 
het beste kunt organiseren. “In zo’n simulatiemodel kun 
je aan knoppen draaien, zelfs per vak, om te kijken wat 
past bij jouw school”, vertelt Kokx enthousiast. Buijs: 
“Gepersonaliseerd leren stelt grote eisen aan je onderwijs-
organisatie. En niet alleen aan je rooster, je coaching en je 
middelen; je moet bijvoorbeeld ook genoeg uren inplan-
nen waarop je leerlingen aan zelfstudie kunnen doen. 
Maar hoeveel is genoeg? Dat kun je met zo’n model 
onderzoeken.”
Kokx: “Als je in het model ziet dat de wachttijden bij wis-
kunde iedere keer oplopen, dan kun je onderzoeken wat er 
gebeurt als je een wiskundedocent zou toevoegen. En als je 
bij geschiedenis heel weinig wachttijden ziet, dan kun je 
kijken wat er zou gebeuren als je daar een docent weghaalt. 
Misschien kan dat, misschien klapt het hele systeem uit 
elkaar. Dat kun je ‘droog’ oefenen, zonder dat docenten en 
leerlingen daarvan gevolgen ondervinden.”
Op den duur moet dit een algemeen toepasbaar model 
worden, vertelt Vis. “We willen samen met de scholen zoe-
ken naar generieke beslissingsondersteunende tools die 
breed gebruikt kunnen worden”, zegt ze. “Het is geen 
blauwdruk voor alle scholen, maar een model om te kijken 
wat het beste past bij jouw school en jouw organisatie.” 
Kenmerk van dit soort ontwerpgericht onderzoek is vol-
gens de hoogleraar dat je probeert algemeen toepasbare 
tools te ontwikkelen die je in samenwerking met een aan-
tal scholen valideert en verfijnt en die je via simulatie-
experimenten analyseert op brede toepasbaarheid.

KEUZEWERKTIJD
Daar kunnen heel praktische oplossingen uit ontstaan. 
Waar iedereen binnen de pilot bijvoorbeeld hard aan heeft 
gewerkt – ondanks corona – is het ontwikkelen van een 
tool voor het plannen van keuzewerktijduren. “Die tool 
heeft een junioronderzoeker ontwikkeld. Dat is een stap 
in de richting van volledig gepersonaliseerd leren, en komt 
voort uit een reële vraag van de scholen.” Een school geeft 

‘Wij maken beslissings-
ondersteunende tools 
waarmee scholen in hun 
eigen omgeving met  
hun eigen data vragen 
kunnen onderzoeken’

WAT IS KENNIS-  
CIRCULATIE?
Kenniscirculatie is een term die de laatste jaren vaker 
opduikt in verband met onderwijsinnovatie. De essentie is 
dat je op een duurzame, continue en wetenschappelijke 
manier probeert kennis rond onderwijsvraagstukken op 
en uit te bouwen. Zoals het evaluatierapport over de 
pilot Versterking van kenniscirculatie uitlegt: “Wie het 
onderwijs effectief wil innoveren, heeft kennis nodig. 
Kennis uit wetenschappelijk onderzoek kan een leraar 
immers inzicht geven in wat bewezen werkt, andersom 
leiden vragen en inzichten uit de praktijk naar onderzoek 
en innovatie. Leraren die weten waarom de ene aanpak 
wel werkt, en de andere niet, zijn beter in staat welover
wogen keuzes te maken voor goed onderwijs. Adequate 
kenniscirculatie is daarvoor een essentiële voorwaarde.”
Kenniscirculatie is een cyclisch proces met grofweg drie 
fasen: vraagarticulatie, kennisontwikkeling en kennis
benutting. Hoogleraar Iris Vis van de Rijksuniversiteit 
Groningen ziet kenniscirculatie als onderdeel van het 
begrip ‘kenniscocreatie’. “Het gaat nadrukkelijk om het 
ontwikkelen van nieuwe kennis in samenwerking tussen 
wetenschappers en scholen. Die laatste formuleren prak
tijkvragen waarna je in gesprek gaat over de precieze 
onderzoeksvragen en het gezamenlijke doel dat je voor 
ogen hebt.” Die samenwerking zou idealiter doorlopend 
moeten plaatsvinden, met voortdurende terugkoppeling. 
Vis: “In de hoop dat je daarmee nieuwe tools kunt 
 ontwikkelen die voor de scholen en het onderwijs van 
belang zijn.”

‘Je kunt ‘droog’ oefenen, 
zonder dat docenten  
en leerlingen daarvan 
gevolgen ondervinden’

‘We gebruiken inspiratie 
uit de logistiek en de 
transportwereld, maar 
ook uit de bibliotheek-
wereld en de zorg’
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bijvoorbeeld aan in het komende schooljaar dertig pro-
cent keuzewerktijduren te willen aanbieden. Kokx. “De 
vraag is dan altijd wat wel en niet kan. Bieden we Duits 
en Frans samen aan of moeten we dan Frans en wiskunde 
naast elkaar zetten? Moet je de bètavakken bij elkaar zet-
ten of moet je die juist op andere momenten aanbieden? 
Wat werkt beter? Die beslissingen werden vroeger geno-
men door een roostermaker die zei: dit levert een conflict 
op in het rooster. Die roostermaker besliste vaak niet op 
grond van leervragen of leersnelheden van leerlingen. Nu 
kun je dat in zo’n model voortdurend bekijken, afstellen 
en verfijnen. En als je het rond hebt, kun je de resultaten 
weer gebruiken om het model te voeden.” 
De modelbouwers onder Vis’ leiding werkten met een 
 systeem met strafpunten. Kokx: “Uitgangspunt was welk 
model het beste antwoord geeft op de gestelde leervragen. 
Voor elke leervraag die niet beantwoord is, krijg je straf-
punten. En dan kun je in modellen gaan kijken wat de 
meest optimale vormen van keuzewerktijdorganisatie zijn.”

KENNISCIRCULATIE
In de kern ging de NRO-pilot uit 2019 niet alleen om 
het ontwikkelen van modellen – en om de vragen uit de 
twee andere onderzoeken – maar vooral ook om de vraag 
hoe je op een praktische, werkbare manier aan kennis-
circulatie binnen het onderwijs kunt doen (zie kader). 
Hoe bouw je een praktische onderzoeksvraag om tot een 



Stanford
Vijftig jaar geleden vonden de beroemde Stanford-gevangenisexperimenten 
plaats. Onderzoeksleider Philip Zimbardo onderzocht hoe rol, status en 
gedrag samenhangen, door student-vrijwilligers in te delen in een groep 
gevangenen en een groep bewaarders. De experimenten lieten zien dat 
zoiets makkelijk uit de hand kan lopen als mensen gaan geloven in het 
statusverschil dat bij de rollen hoort. Al snel moesten de experimenten 
op Stanford worden gestopt, omdat de ‘gevangenen’ mishandeld werden.
In Nederland worden leerlingen in het onderwijs ook in groepen opgedeeld. 
Ze krijgen al vroeg te horen of voor hen een praktische of een theoretische 
rol is weggelegd. Dat lijkt neutraal, maar het is voor iedereen al snel duide-
lijk dat er een statusverschil is. De theoretisch opgeleiden volgen ‘hoger’ 
onderwijs, de praktisch opgeleiden ‘middelbaar’. De theoretischen verdienen 
meer, zijn vaker de baas en domineren het gesprek in politiek en media. 
Logisch dat je je als theoretisch opgeleide al snel een beetje beter gaat 
voelen. En dat je je als praktisch opgeleide wat minderwaardig voelt, 
ook al wordt er nog zo hard geroepen dat je onmisbaar bent.
Het statusverschil werkt door in alle geledingen van het onderwijs. 
Bijvoorbeeld in de opleiding. De leraren die op theoretische scholen 
lesgeven, zijn zelf ook meer theoretisch opgeleid dan de leraren die op 

praktisch gerichte scholen lesgeven. De theoretisch opgeleide leraren 
voelen zich onwillekeurig een beetje beter dan hun meer praktisch 
gerichte collega’s. Dat zeggen maar weinigen hardop, want erg 
collegiaal staat het natuurlijk niet. Evenzo is onder directeuren en 

bestuurders in het vo de pikorde helder: rectoren van gymnasia staan 
bovenaan, directeuren van praktijkonderwijs sluiten de rij. Ook hierover 

wordt weinig gesproken. Het statusverschil uit zich eveneens in het salaris: 
het speciaal onderwijs is het minst theoretisch en het salaris is daar ook 

het laagst. 
Mijn vermoeden is dat deze tweedeling wel eens een belangrijke factor in 
het lerarentekort kan zijn. Zo ontzettend aantrekkelijk is het niet om twee-
derangs leraar of directeur te zijn. Hoe treurig eigenlijk, dat ons onderwijs-
systeem door deze opgelegde rolverdeling tot zulke statusverschillen leidt. 
Het zet mensen tegen elkaar op die, als ze hun gevangenispak uit zouden 
doen, zouden ontdekken dat ze helemaal niet zoveel van elkaar verschillen.
Over de Stanford-experimenten werd recent duidelijk dat Zimbardo de 
deelnemende studenten wat al te nadrukkelijk had opgedragen hoe ze hun 
rol moesten spelen. Rolverschillen hóeven niet tot statusverschil te leiden. 
We kunnen dit doorbreken. Als we het willen.

Hartger Wa� ink
Zelfstandig onderzoeker en adviseur
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‘In een simulatiemodel 
kun je aan knoppen 
draaien, zelfs per vak, 
om te kijken wat past bij 
jouw school’

‘Het zou enorm helpen als een 
voucher zou krijgen waarmee 
je als onderwijsinstelling 
aan wetenschappers een 
 hulpvraag kunt stellen’

DE NRO-PILOT: ZO.LEER.IK!, CARMEL EN SOML
In de NROpilot Versterking van kenniscirculatie werden drie 
deelonderzoeken gedaan. Bij één daarvan (zie artikel) ging het 
om de vraag wat ‘onderwijs op maat’ betekent voor de organi
satie van het onderwijs. Hoe moet je de school organiseren als je 
de leerling centraal stelt en steeds minder volgens het lesrooster 
werkt? Hieraan namen drie scholen uit het Zo.Leer.Ik.netwerk 
deel: Kennemercollege Mavo, Mariëndael in Arnhem en Picasso 
Lyceum in Zoetermeer.
Bij de tweede casus draaide het om de vraag hoe je de kennis
behoefte, ontwikkeling en uitwisseling binnen een regio kunt 
versnellen en duurzaam kunt verbeteren. Stichting Carmelcollege 
– dertien voscholen, meer dan vijftig locaties – vroeg zich af 
hoe je het beste regionaal kunt samenwerken met een kennisin
stituut. De conclusie van het onderzoek was dat je daarvoor het 
beste ook een fysieke plek kunt inrichten en dat resulteerde in 
een nieuwe voorziening in Twente: Onderwijs Fieldlab Oost, met 
een eigen kennisstructuur en –agenda, onder andere op het 
gebied van laaggeletterheid en kansenongelijkheid. “Door 

hierin samen op te trekken en van elkaars expertise gebruik te 
maken hoeft niet iedere school het wiel uit te vinden”, aldus het 
rapport. Een derde casus vond plaats in het zuiden van het land, 
bij een school voor voortgezet onderwijs van de Stichting 
Onderwijs MiddenLimburg (SOML). Hier was de vraag hoe je 
de kwaliteit van coachinggesprekken kunt meten en verbeteren. 
Ook dit kwam tot stand dankzij de koppeling met wetenschap
pelijk onderzoek. Duizenden gesprekken tussen brugklascoaches 
en leerlingen werden vastgelegd en gekoppeld aan beoorde
lingen van leerlingen en coaches zelf. Daarbij bleek dat veel 
coaches de gesprekken op intuïtie voerden en zich weinig 
bewust waren van hun eigen handelwijze. Geprobeerd werd 
coaches zich meer bewust te laten zijn van hun rol en de twijfels 
die ze daarbij hebben. “[Hieruit] kwam naar voren dat er 
behoefte was aan een breder en meer gemeenschappelijk 
beeld van de huidige coachpraktijk, en daaraan gekoppeld, 
meer zicht op mogelijke handelingsverlegenheid van de betrok
ken coaches, projectleiders en schoolleiding.”

werkbaar systeem voor kennisontwikkeling en -uitbouw 
in het onderwijs?
Een van de conclusies was dat het zinnig zou kunnen zijn 
om te werken met ‘onderzoeksvouchers’ – waardepapieren 
waarmee je praktijkvragen vanuit het onderwijs aan de 
wetenschap zou kunnen verbinden. 
“Het zou volgens ons enorm helpen als je als onderwijs-
instelling een onderzoeksvoucher zou kunnen krijgen die 
een bepaald bedrag vertegenwoordigt en waarmee je als 
school aan wetenschappers een hulpvraag kunt stellen”, 
legt Kokx uit. Wetenschappelijke instituten kunnen dan 
kijken met welke soort onderzoeksvragen ze aan de slag 
kunnen. Dat is nog maar het begin: “Als je een virtuele 
marktplaats inricht voor dit soort vouchers, kunnen 
andere scholen aansluiten”, zegt Kokx. “Die kunnen 
 zeggen: dat vind ik een interessant onderzoek, daar wil ik 
mijn voucher wel voor inzetten. Daarmee kun je massa 
scheppen en grotere onderzoeken initiëren.”
Uiteindelijk gaat het allemaal om de leerling, concludeert 
Astrid Buijs. “Een rooster is een randvoorwaarde, een 
instrument. Ons gaat het erom dat leerlingen leren meer 
balans in hun onderwijs en hun leven te krijgen; weer-
stand te bieden tegen al die mogelijkheden en prikkels. 
Daarvoor moet je keuzes leren maken en met elkaar om 
leren gaan en op tijd steun zoeken. Daarvoor worden 
deze tools ontwikkeld.”

Fotografie: Goffe Struiksma

COLUMN
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Het onderwijs 
kijkt verder

‘Het onderwijs is tijdens de 
pandemie doorgegaan, en dat
verdient een groot compliment’ 
- Paul Rosenmöller

Kennis, praktische 
tools en praktijk-
voorbeelden 
werden gedeeld

Wat ontzettend fijn om elkaar weer te kunnen ontmoeten 
en ervaringen en ideeën te kunnen uitwisselen. Dat 
was een veelgehoord geluid onder bezoekers van het 
VO-congres 2021 op 30 september.
Het congres was een kans om samen terug te kijken naar 
de afgelopen periode, maar stond vooral in het teken van 
verder kijken. Welke veranderingen willen we behouden 
en welke niet? Hoe gaan we om met uitdagingen en 
kansen, zoals dalende leerlingaantallen, kansengelijkheid 
en het Nationaal Programma Onderwijs (NPO)? En, heel 
belangrijk: hoe kunnen we hierbij op een goede manier 
samenwerken?
Deze vragen en thema’s liepen als rode draad door 
het congres en kwamen terug in zowel de speech van 
Paul Rosenmöller als de lezingen van Rutger Bregman 
en Johannes Visser, en in het workshopprogramma, 
waarin kennis, praktische tools en praktijkvoorbeelden 
werden gedeeld.
“Het onderwijs is tijdens de pandemie doorgegaan, en dat 
verdient een groot compliment”, aldus Paul Rosenmöller 
in zijn speech. Hij benadrukte dat het nu zaak is de opge-
dane ervaringen en het getoonde verandervermogen vast 
te houden en verder te ontwikkelen, om de uitdagingen 
in het onderwijs aan te gaan. Hij deed de belofte dat het 
onderwijs altijd – ook bij een volgende crisis – door zal 
gaan, op hoogkwalitatief niveau en in een veilige werk-
omgeving. Dit vraagt (meer) samenwerking in de sector 
en moedige keuzes van het kabinet, aldus Rosenmöller. 
Investeringen zijn nodig in een solide digitale infra-
structuur en voor devices voor alle leerlingen. Maar ook 
in het structureel terugdringen van het lerarentekort, 
in toekomstbestendige huisvesting en in ruimte voor 
later selecteren en beter differentiëren.
  Bekijk de speech van Paul Rosenmöller op 

www.voraad.nl
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Tekst: Joëlle Vlasveld • Fotografie: Dirk Kreijkamp

VO-CONGRES 2021



Er wordt hard gewerkt aan het op orde brengen van 
de luchtkwaliteit in scholen. Voor besturen met veel oude 

gebouwen is dat een flinke en dure klus. VOmagazine sprak 
drie schoolbesturen die elk voor eigen uitdagingen staan. 

‘Als straks de ramen dicht gaan, zullen we het effect merken.’

Sleuven in de gevel, plafonds open en dicht, 
elk lokaal een eigen oplossing: 

Scholen 
halen alles 
overhoop 
voor frisse 

lucht 

“Ik was op 7 januari 2008 samen met mijn man op de 
terugweg vanuit Johannesburg naar Nederland. Het 
viel me op dat het vliegtuig al een half uur bezig was 
met stijgen, maar dat het niet erg vlotte. Toen de piloot 
meldde dat er brand was in een van de motoren en dat 
we zouden omkeren, zei ik tegen mijn man: ‘Ben jij 
bang?’ Hij antwoordde: ‘Het heeft geen zin om bang te 
zijn, want we kunnen niets aan de situatie veranderen. 
Probeer te vertrouwen op de deskundigheid van de 
mensen in de cockpit.’
Op dat moment leerde ik (opnieuw) dat ik op anderen 
moet vertrouwen. Ik ben best wel eigengereid en wil 
graag dingen controleren. Maar op dat moment in 
het vliegtuig moest ik loslaten. Dat doe ik nu op school 
ook: ik geef de mensen om mij heen meer verantwoor-
delijkheid. Dat kan natuurlijk ook, want mijn collega’s 
zijn deskundige professionals. En ook leerlingen 
kunnen meer dan we soms als docenten en school-
leiders denken.
Zo heb ik een kostbare herinnering aan het meisje dat 
alweer meer dan twintig jaar geleden op de deur van 
mijn kantoortje klopte. Ik gaf toen nog Nederlands en 
was de helft van de tijd teamleider. Ze zei: ‘Die samen-
gestelde zinnen, daar snap ik echt helemaal niets van. 
Binnenkort heb ik een proefwerk Nederlands en dan 
haal ik vast weer een onvoldoende!’. Ze had tranen in 
de ogen, het was een meisje dat zo graag alles goed 
wilde doen. Ik zei: ‘Weet je wat? Kom morgen in de 
pauze naar me toe, dan zal ik je extra uitleg geven.’ Ze 
kwam de dagen erna trouw steeds oefenen en haalde 
een paar weken later een negen voor haar proefwerk. 
Trots kwam ze naar me toe en zei: ‘Mevrouw, ik wil u 
duizend keer bedanken, dit zal ik nooit vergeten!’
Een andere keer ging het om een jongen in 5 havo. Het 
was al min of meer zeker dat hij niet zou slagen, en dat 
kwam vooral door Nederlands. Ook hem heb ik extra 
lessen gegeven. Na zijn eindexamen – ik wist nog niet 

Willie Artemenko-Donker (61) 
Teamleider vwo op het Lauwers College 
in Buitenpost

hoe 5 havo het ervan af had gebracht – stond hij 
ineens voor me met een enorme bos bloemen. Hij had 
het aan mij te danken dat hij was geslaagd, zei hij. 
Maar hoewel ik hen heb geholpen, hebben die twee 
leer lingen het natuurlijk zelf gedaan. Ik heb ze alleen 
maar een zetje gegeven. Uiteindelijk konden ze 
allebei meer dan ze eerst dachten.”

‘Ik wil u duizend keer 
bedanken, zei ze’

Welke collega, leerling 
of gebeurtenis zult u 
nooit vergeten? 
Laat het ons weten via:
redactie@voraad.nl

‘De leerlingen hebben het zelf gedaan. Ik heb ze alleen 
maar een zetje gegeven’

ONVERGETELIJK
Tekst: Cindy Curré • Fotografie: Dirk Kreijkamp

Welke leerling of 

collega maakte het 

meeste indruk? Welke 

gebeurtenis is onvergetelijk? 

In deze serie vertellen school

leiders, bestuurders en docen

ten over die ene persoon 

of gebeurtenis die hen 

altijd bij zal blijven.
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Tekst: Marijke Nijboer • Fotografie: Ton Zonneveld

VENTILATIE



‘Op onze grootste school moeten voorlopig  
de ramen open’ 
Alle van Steenis, bestuurder 
Montessori Scholengemeenschap 
Amsterdam:
“Wij hebben vier scholen, verdeeld over tien 
locaties. Dat komt doordat diverse gebouwen 
die niet meer voldoen, wachten op nieuw-
bouw. Daar zitten leerlingen gedurende twee 
à vier jaar in vervangende huisvesting. Sinds 
corona meten we overal de luchtkwaliteit. 
Ons Metis Montessori Lyceum zit in nieuw-
bouw en daar is alles op orde. Deze nieuw-
bouw sluit aan op een oud, monumentaal 
gebouw, dat helemaal is gerenoveerd en nu 
een topinstallatie heeft. Het IVKO Montessori, 
de individuele kunstvakschool, zit in een 
twaalf jaar oud pand. Dat hebben we deze 
zomer helemaal laten strippen en intern weer 
laten opbouwen. Dat is nu dus ook top of the 
bill. Het gebouw van het Montessori Lyceum 
Oostpoort is 22 jaar oud, inclusief de ventila-
tie-installatie. Maar deze is goed onderhou-
den en op orde. Bovendien hebben alle 
lokalen schuifpuien, dus je kunt gemakkelijk 
frisse lucht laten binnenstromen. 
De pijn zit op mijn grootste school, het 
Montessori Lyceum Amsterdam met tweedui-
zend leerlingen. De school bestaat deels uit 
een monumentale setting en deels uit gebou-
wen die twintig jaar geleden al waren afge-
schreven. Die gebouwen, uit de jaren zestig, 
hebben we nu gesloopt en alles staat klaar 
voor de nieuwbouw. De leerlingen zitten nu 
verspreid over panden in de stad. In één van 
die noodgebouwen, waar vroeger een kleu-
terleidstersopleiding zat, zitten bijvoorbeeld 
alle tweehonderd 4 havo-leerlingen. Daar 
moeten gewoon de ramen open. Of dat 
doenlijk is in de winter? Ach, we hebben dat 
vorig jaar toch ook gedaan op allerlei plek-
ken in het land? Toen wisten we niet zeker of 
het voldoende was, inmiddels meten we dat 
voortdurend. We hebben alles doorgelicht  
en ook zoveel mogelijk tijdelijke huisvestings-
locaties op orde gebracht.
We zitten in een relatief gunstige situatie.  
We hebben mensen binnen onze organisatie 
die verstand hebben van luchtkwaliteit en 

 ventilatie. Ons bestuur heeft de gebouw-
beheerders van onze scholen intern laten 
scholen op dat punt. Zij kunnen die installaties 
goed onderhouden en hebben prima contac-
ten met de partijen die daarvoor nodig zijn. 
En ook de gemeente Amsterdam verdient een 
pluim. Die neemt ons heel veel werk uit han-
den en werkt mee aan het versnellen van 
 processen. De gemeente zorgt ervoor dat we 

hier niet veel geld aan kwijt zijn. Zij financiert 
80 procent van het Frisse Scholen-beheer. Dat 
is volgens mij vrij uniek. Het rijk betaalt bij 
sommige projecten 30 procent. Dan vult de 
gemeente Amsterdam dat aan tot 80 procent. 
Wij hoeven als bestuur alleen de resterende 
20 procent te betalen. Daardoor kan ons geld 
besteed worden aan ons doel: het geven van 
goed montessorionderwijs.”



‘Het lastigst zijn de panden uit eind jaren tachtig’ 
Nico Koedam, hoofd huisvesting en 
 inkoop bij BOOR in Rotterdam:
“Wij hebben zo’n honderd locaties met 
 honderdtwintig gebouwen. Een deel is op 
orde. Er lopen momenteel zo’n twintig nieuw-
bouwprojecten, dus dat deel wordt de 
komende jaren opgelost. Dan blijft er nog een 
bestand over van ongeveer dertig locaties 
waar een behoorlijke investering voor nodig 
is. Daar  zitten panden bij die heel oud zijn en 
waar hopelijk nieuwbouw voor gaat komen, 
en gebouwen die wat nieuwer zijn, maar 
waar toch problemen met de ventilatie zijn.  
In sommige panden is helemaal geen venti-
latie aanwezig. 
We hebben ook grote monumentale panden, 
met name in het vo. Daar is het aanbrengen 
van ventilatie niet per se moeilijk. Ze hebben 
vaak hoge plafonds, zodat je luchtkanalen 
kwijt kunt. Je kunt daar echter wat moeilijker 
naar buiten komen. Je mag om esthetische 
redenen de ventilatie niet op het dak zetten  
en kunt geen grote gaten in de buitenmuur 
maken. Onze ervaring is wel dat de commissie 

Welstand, die kijkt naar de aanpassingen 
die jij aan een gebouw doet, uiteindelijk  
vaak mee beweegt. Zij snappen ook wel  
dat wij moeten voldoen aan de regelgeving 
voor ventilatie. In het verleden hebben we er 
een aantal aanpassingen door gekregen. 
Monumentale panden zijn ruim, wat crea-
tieve oplossingen mogelijk maakt. Zo konden 
we in een pand in Rotterdam-Kralingen een 
oude liftschacht gebruiken om naar boven  
te gaan. Bovenop die liftschacht zat een 
 technische ruimte, waarin we de ventilatie- 
kast kwijt konden. Vroeger had je vaak  
ook open haarden in klaslokalen. In zo’n 
rookkanaal kun je prima een ventilatie- 
kanaal wegwerken. 
De moeilijkste panden zijn die uit eind jaren 
tachtig, met lage, krappe lokalen. Daar kun  
je nauwelijks ventilatiekanalen in kwijt. Deze 
gebouwen staan bovenaan onze prioriteiten-
lijst voor vervanging. In alle gebouwen waar-
van wij vermoeden dat de ventilatienorm  
niet wordt gehaald, hebben we sensoren 
opgehangen. Die geven via de cloud een 

melding aan de schoolleider, wanneer de 
CO2-waarde in een lokaal oploopt. Dan  
is het tijd voor ‘natuurlijke ventilatie’, met  
open ramen.
We voldoen in feite niet overal aan de wet-
geving; je moet ook zonder dat je de ramen 
opendoet een goede luchtkwaliteit hebben. 
Maar goed, we werken er hard aan. Vóór  
de aanpak van de ventilatie stonden er wat 
weinig investeringen op de planning. We zijn 
blij dat desondanks in het vo nu veel locaties 
op orde zijn. Bij drie monumentale panden 
lijkt er een mogelijkheid te zijn om de renova-
tie naar voren te halen. Als dat lukt, betaalt de 
gemeente daar het grootste deel aan mee. 
Het is al met al een dure operatie; de kosten 
bedragen tussen de 20.000 en 25.000 euro 
per lokaal. Als we gebruik maken van de 
SUVIS-subsidie, draagt het rijk 30 procent bij 
en moeten we zelf 70 procent betalen. We 
kunnen dat maar voor een beperkt aantal 
gebouwen doen. Voor de overige probleem-
gebouwen gaan we in gesprek met gemeente 
en rijk om tot oplossingen te komen.”

‘De gemeente zorgt 
ervoor dat we hier niet 
veel geld aan kwijt zijn’

‘Het is een dure 
operatie; de 

kosten bedragen 
tussen de 20.000 
en 25.000 euro 

per lokaal’
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VO-RAAD: MEER OVERHEIDSGELD,  
BREDER INZETTEN
De VOraad vindt dat de overheid te weinig geld beschikbaar stelt voor verbetering van de 
 luchtkwaliteit in scholen. Het kabinet stelt 360 miljoen euro beschikbaar voor aanpassingen aan 
het ventilatiesysteem en subsidieert maximaal 30 procent van projecten voor energiezuinige 
 verbeteringen in bestaande gebouwen. Dat is niet genoeg, zeggen de VOraad, PORaad en 
VNG. Zij vinden de eigen bijdrage van scholen en gemeenten van 70 procent veel te hoog. Ze 
 vinden ook dat het rijksgeld niet alleen voor ventilatie en verduurzaming, maar breder moet 
mogen worden ingezet. Het onderwijs kent immers veel verouderde gebouwen, die nodig  
moeten worden aangepakt. Daarmee kan meteen het binnenklimaat op orde worden gebracht.
CO2meters geven een goed zicht op de luchtkwaliteit. De VOraad vindt dat in alle scholen CO2
meters moeten hangen, betaald door het ministerie van OCW. De raad is hierover in gesprek met 
OCW en de PORaad. 

 Meer weten? Zoek op www.voraad.nl op ‘Handreiking: Optimaal Ventileren op scholen’  
of ga naar ‘Eerste hulp bij ventilatie’ op www.ruimteok.nl

‘We zijn vroeg begonnen en nu  
is alles op orde’
Han Koebrugge, locatiedirecteur 
Kalsbeek College Woerden:
“Op onze locatie Bredius was nagenoeg alles 
op orde, maar de zaak lag ingewikkelder op 
de locatie Schilderspark. Dat gebouw is 34 
jaar oud en laat wat betreft ventilatie te wen-
sen over. We hebben hier alle 52 lokalen 
aangepast. We zijn al in augustus 2020 
begonnen, meteen nadat we hoorden dat we 
de ventilatie op orde moesten hebben. Samen 
met een collega die de gebouwen onder zich 
heeft, ben ik installateurs gaan benaderen. 
We vonden een bedrijf dat echt met ons mee 
wilde denken. In een nieuw gebouw heb je 
gewoon één grote centrale die het hele 
gebouw bedient; in een oud gebouw moet je 
zoeken naar pasklare oplossingen. Letterlijk 
alle 52 lokalen hebben een eigen oplossing 
gekregen en alles is onder de plafonds weg-
gewerkt. Op de tweede verdieping zit je 
onder het dak, daar gaat de in- en afvoer 
door het dak naar buiten. Op de begane 
grond en de eerste verdieping moesten we 
door de gevel heen. Dat klinkt simpel, maar 
dat was het niet. We moesten namelijk per 
lokaal grote sleuven in de gevel maken. Dat 
vraagt om een goed onderzoek naar de 
 constructie en bij zulke oude gebouwen zijn 
de constructietekeningen meestal niet meer 
aanwezig. Dus moest de situatie opnieuw in 
kaart worden gebracht. Dat heeft allemaal 
best lang geduurd. Voordat we de installateur 
over de vloer hadden, was het meivakantie 
2021. Dat kwam mooi uit, want het hele pla-
fond moest eruit. De school was onbruikbaar. 

Toen de collega’s en leerlingen terugkwamen, 
waren de plafonds weer dicht. In de zomer-
vakantie kwam de grootste operatie: het naar 
buiten boren op de begane grond en eerste 
verdieping. Een dag voordat iedereen weer 
naar school kwam, was dat klaar. Je hebt het 
over een best wel grote operatie. Zeker bij 
een oud gebouw ben je alleen al met het 
technisch onderzoek zo driekwart jaar bezig. 
We moeten nu nog in twee lokalen een tech-
nisch probleem oplossen. Daarna zijn we 
helemaal klaar. Het is een enorme klus, maar 
je ziet er helemaal niks van.
De kosten bedragen een half miljoen. We 
hebben van tevoren besproken of het gebouw 
die investering waard is. We willen dit pand 
echter graag houden: het voldoet goed en ligt 
op een prima plek. Op termijn gaan we hier 
wel verder renoveren, maar we hopen het 
nog lang te gebruiken. Het rijk betaalt 30 
procent. Over de resterende tweederde over-
leggen we met de gemeente, daar is nog 
geen duidelijkheid over. We konden deze 
operatie van tevoren financieren, dat hielp. 
We hebben lang met de ramen open gezeten. 
Het is een fijn idee dat dit de komende winter 
niet meer hoeft. Als straks de ramen dicht 
gaan, zullen we het effect merken.”

‘Bij een oud gebouw 
ben je met het technisch 
onderzoek zo driekwart 

jaar bezig’
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Literaire 
marathon 
Met een volledige klas en nog een stuk of wat losse leerlingen bezocht ik de eerste twee 
uur van de Literaire marathon, een zesendertig uur durend voorleesfestijn in een voorma-
lige kerk in Rotterdam. Van tevoren had ik de klas – een best welwillende vijfde waarmee 
je zonder moeite een nogal vaag verhaal van Rob van Essen kan lezen, én bespreken – in 
drie groepen verdeeld en gevraagd of ze wilden uitzoeken wie er te zien waren op de drie 
podia, zodat ze konden bedenken bij welk podium ze graag wilden kijken. Conclusie: 
veel kinderboekenauteurs, een acteur die enige bekendheid had verworven met het 
omwerken van de Reinaert tot een rapversie en een zekere Jennifer, een jeugdboeken-
schrijver die op het buitenpodium mocht voorlezen en voor wie vooral het groepje 
‘stoere jongens’ in de klas leek warm te lopen.
De grote zaal was redelijk gevuld en we luisterden onder andere naar een ontmaagdings-
verhaal van Mohammed Benzakour (veel gefronste wenkbrauwen om me heen) en later 
inderdaad naar die acteur die Middelnederlandse teksten hertaalde en ermee optrad – 
best goed nog. 
Achter me zaten drie meisjes, derdeklassertjes, hoorde ik achteraf, koekjes te eten 
en Duitse woordjes te leren. Ik dacht: dat kun je thuis ook, maar later bleek 
dat ze meer dan twee uur (!) hadden gewacht op het optreden van Mel 
Wallis de Vries, sterschrijver in het jeugdthrillergenre, een Sonja 
Bakkerachtig type dat vrij hoog ‘in haar energie zat’ en de regie min 
of meer overnam van de presentator van dienst, waardoor het strakke 
tijdschema al halverwege het derde uur van de marathon in gevaar 
dreigde te komen. Aan het einde van haar voordracht – de 
volgende jeugdboekenschrijver liep zich al warm tussen de 
kerkbanken – moest ze nog snel wat boeken verloten. Een 
van de meisjes achter mij won. Ze kreeg een handtekening, 
er werden foto’s gemaakt. De meisjes waren gelukkig.
Die avond stond ik zelf ook op het kille buitenpodium – 
onder een tentdoek dat de regen net wel en soms net 
niet tegenhield. Een paar dagen later las ik een stuk van 
een bevriende schrijver die ook optrad en die het gênant 
vond hoe weinig publiek er op het (gratis) evenement was 
afgekomen, slecht weer of niet. Dat klopte, bij mij was er 
ook haast niemand. (Extra veel respect voor het echtpaar op 
de achterste rij, ik heb jullie gezien.)
Maar tijdens die eerste twee uurtjes, in de middag, was er in 
ieder geval een groep scholieren die zich – soms tot hun eigen 
verbazing nota bene – niet verveeld hadden, en van wie een enkeling 
een ontmoeting met haar held had gehad. Mijn missie was geslaagd. 

Martijn Sim� s


Schrijver en docent Nederlands aan 
het Erasmiaans Gymnasium

Fotografie: Goffe Struiksma
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vond hoe weinig publiek er op het (gratis) evenement was 
afgekomen, slecht weer of niet. Dat klopte, bij mij was er 
ook haast niemand. (Extra veel respect voor het echtpaar op 

Maar tijdens die eerste twee uurtjes, in de middag, was er in 
ieder geval een groep scholieren die zich – soms tot hun eigen 
verbazing nota bene – niet verveeld hadden, en van wie een enkeling 
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Als schoolleider sta je voor de complexe 
taak om inhoudelijk en strategisch vorm te 
geven aan het onderwijs van de toekomst. 
Maar hoe doe je dat? Hoe geef je leiding aan 
verandering? Tijdens de Schoolleidersconferentie 
op 17 november 2021 verdiep je je samen 
met collega’s uit het hele land in deze vragen. 
Filosoof Lammert Kamphuis daagt je tijdens 

de keynote uit om te ontdekken welke patronen 
jou in je werk beperken en hoe je tot meer 
creativiteit komt. En tijdens twee sessierondes 
ga je aan de slag met thema’s als gespreid 
leider schap en het verduurzamen van 
onderwijs ontwikke lingen. Dit jaar worden 
de sessies onder andere verzorgd door Iliass 
El Hadioui, Marco Snoek en Esther Klaster.

Bekijk het programma en meld je aan via: 

www.voortgezetleren.nl/schoolleidersconferentie 

LEIDINGGEVEN AAN VERANDERING

Irene van Meel, Ostrea Lyceum

S AM E N  A A N  
  D e  S L A G
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Toezicht 
houden en opruimen
Michelle, Rowena, Mette, Joshua en Christa (v.l.n.r.) 
zijn stewards op het Helen Parkhurst. Tijdens de pauzes 
houden zij samen met de conciërges toezicht. Ook 
helpen ze bij evenementen die op school georgani-
seerd worden. Na de pauzes ruimen ze samen de 
aula en het schoolplein op.

Dit schooljaar 

maken we voor 

ieder nummer van 

VOmagazine een foto 

van een groep vrienden 

op het Helen Parkhurst 

in Almere.

VO IN BEELD
Fotografie: Josje Deekens



‘We willen de stip 
op de horizon terug’

Tekst: Martijn de Graaff • Fotografie: Dirk Kreijkamp

NATIONAAL PROGRAMMA ONDERWIJS (NPO)

Wat is de rol van bestuurders bij het NPO?

Hoewel besturen verantwoordelijk zijn voor de onderwijs-
kwaliteit, wordt het Nationaal Programma Onderwijs binnen 

scholen uitgevoerd. Bestuursvoorzitter Erika Diender en 
rector Niels van der Graaff van Quadraam benadrukken 

dat bestuurders en schoolleiders elkaar bij het NPO  
kunnen versterken. ‘We maken met zijn allen de strategie.’

Het Nationaal Programma Onderwijs biedt niet alleen 
kansen om achterstanden weg te werken, het kan ook een 
boost geven aan ontwikkelingen in de school. Daarvoor is 
het wel nodig dat de focus binnen scholen voor een deel 
weer naar de langere termijn wordt verlegd. “De lessen  
uit coronatijd moeten we niet vergeten, die moeten we 
gebruiken voor de toekomst”, vindt Niels van der Graaff, 
rector van het Beekdal Lyceum, een van de veertien scholen 
van Quadraam. Voor bestuurders is daarbij een logische 
rol weggelegd, zegt Erika Diender, voorzitter van het 
College van Bestuur. “Scholen uitdagen, ze vooruit laten 
kijken. Zorgen dat ze samen de lange termijn weer in het 
gesprek brengen.”

BREDE DISCUSSIE
“Alles veranderde toen corona begon”, blikt Diender terug. 
“Het was ineens alsof ik in een crisisteam zat. Ik vond het 
erg lijken op mijn eerdere werk bij de politie (zie kader). 
Het was managerial werken om de crisis op te lossen. Dat 

leek weinig op het bestuurlijke werk waarvoor ik ben aan-
gesteld, maar gezien de omstandigheden was het nodig. 
Het was een snelkookpan, gericht op de korte termijn.  
Na elke persconferentie zat ik met alle directeuren  
online om te bepalen hoe we met de maatregelen zouden 
omgaan. Wat heeft elke school nodig? Wat pakken we 
samen op en wat is van de school?” 
“Het was inderdaad veel schakelen”, bevestigt Van der 
Graaff. “Corona heeft veel gevraagd van de flexibiliteit 
van mensen. Maar we hebben ook mooie dingen gezien. 
Saamhorigheid, niet alleen bij docenten, ook bij ouders 
en leerlingen. Inzicht in onderwijs: wat werkt wel en wat 
niet? De media geven vaak een negatief beeld, terwijl ik 
collega’s en leerlingen heb gezien die helemaal zijn opge-
bloeid. Die uit hun comfortzone zijn gekomen en andere 
dingen zijn gaan doen. We hebben andere manieren van 
lesgeven gezien, nieuwe initiatieven. Daar past een brede 
discussie bij, binnen de school en binnen Quadraam:  
wat gaan we daarmee doen? Maar je wilt ook rust. Je wilt 
docenten de tijd geven om te herstellen van een intensieve 
periode en zorgen dat ze het onderwijs weer op de oude 
manier oppakken. Dat is een dilemma.” 

LANGE TERMIJN
Diender: “We zitten nog steeds in een bijzondere periode. 
Neem de examens: hoe moeten die er dit schooljaar uit 
komen te zien? En wanneer weten we dat? Het blijft 

 ingewikkeld, zeker nu de politiek instabiel is. Vóór corona 
waren we bezig met de lange termijn, met de stip op de 
horizon. Dat willen we weer terug, ook al is dat lastig, 
zoals Niels al aangaf. Het moet wel, zeker nu we vanuit 
het NPO heel veel geld krijgen dat we zo goed mogelijk 
willen besteden in het belang van de ontwikkeling van 
onze leerlingen. Die verantwoordelijkheid voel ik enorm.”
Van der Graaff: “Je wilt dat alle leerlingen profiteren van 
het NPO-geld. Alleen zijn ze niet allemaal hetzelfde. Er 
zijn leerlingen met grote achterstanden, maar zeker ook 
leerlingen zonder achterstanden. We hebben in het onder-
wijs de mindset dat we iedereen willen geven waar ze 
recht op hebben. Maar we moeten niet de fout maken 
alles te willen herstellen. Vorig jaar geen schoolreisje? Dan 
doen we het deze keer! Nee: door alles te willen herstellen, 
vraag je te veel van je mensen. Soms het is gewoon een 
kwestie van pech hebben.”
Diender: “We onderschatten de leerlingen, ze zijn vaak 
heel veerkrachtig. Voor velen van hen is dit de grootste 
tegenslag in hun leven. Dat hoeft helemaal niet verkeerd 
te zijn, het is een wijze les. Dat is ook een deel van mijn 
taak: zo breed mogelijk kijken. Niet: wat we vorig jaar 
hebben gemist en wat moeten we allemaal inhalen. Ik 
moet kijken wat er in de samenleving gebeurt, wat dat 
betekent voor de scholen. Plat gezegd ben ik verantwoor-
delijk voor de organisatie en zorg ik dat we aan alle kaders 
voldoen, zoals die van de inspectie.”

Van der Graaff: “Zoals Erika voor heel Quadraam werkt, 
zo werk ik op mijn school. Goed en inspirerend onderwijs 
moet vorm krijgen tussen de leerlingen en mijn collega’s. 
Mijn functie heeft een hoog motiverend en faciliterend 
karakter. Voor ouders en leerlingen wil ik zorgen dat we 
een betrouwbare, voorspelbare school zijn. Maar ik ben 
ook de luis in de pels door aan mijn mensen kritische 
 vragen te stellen.”

SAMENWERKEN
Diender: “Er wordt veel gesproken over hoe je de functies 
van bestuurder en schoolleider afbakent, dat er duidelijke 
grenzen zijn. Maar uit ons verhaal blijkt dat we - welis-
waar op een ander niveau - dezelfde taken hebben. Ik ga 
niet over het onderwijs van de school van Niels, ik wil 
alleen weten of alles zich binnen onze kaders ontwikkelt. 
Aan de andere kant wil ik wel dat Niels deels op mijn 
stoel zit. Dan snapt hij wat mijn kerntaak is en kunnen 
we beter samenwerken.
Neem de begroting van de stichting. Die kan ik opstellen 
door veertien schoolbegrotingen bij elkaar op te tellen. 
Dat is handig, maar levert uiteindelijk weinig op. In plaats 

‘We hebben – weliswaar op een 
ander niveau – dezelfde taken’

‘Je wilt de lessen uit coronatijd 
gebruiken voor de toekomst, 

maar je wilt ook rust. Dat is  
een dilemma’ 

Bestuursvoorzitter Erika Diender van 
Quadraam en rector Niels van der Graaff 

van het Beekdal Lyceum
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daarvan maken onze directeuren samen onze begroting, 
waardoor ze ook samen keuzes moeten maken. Welke 
investeringen zijn nodig? Naar welke school moet deze 
keer meer geld? We hebben een aantal scholen die last 
van krimp hebben. De directeuren bekijken wat het 
perspectief is voor zo’n school en hoe ze kunnen helpen. 
We maken dus samen de strategie. Daardoor maken 
we bij elkaar gebruik van een enorme bak aan kennis.”
Van der Graaff: “Ik wil dit beeld iets nuanceren. Het lijkt 
nu alsof Erika zich niet met ons bemoeit, maar ze is wel 
degelijk erg geïnteresseerd. We hebben heel veel – formele 
en informele – gesprekken over de school en het onder-
wijs. En ze sluit regelmatig aan bij mijn MT. Niet om ons 
te controleren, maar uit interesse. Omdat we samen het 
onderwijs maken. Mijn afdelingsleiders weten dat ze niet 
allemaal hetzelfde verhaal hoeven te vertellen. Het gaat 
om de discussie. Natuurlijk is er een arbeidsverhouding, 

OVER NIELS VAN DER GRAAFF
“Van huis uit ben ik historicus. Ik ben echt 
iemand die in het onderwijs thuishoort: eerst 
als docent geschiedenis, later als leiding
gevende. Sinds tweeënhalf jaar ben ik rector 
op het Beekdal Lyceum, een van de veertien 
scholen van Quadraam. Dat ik ben gaan 
lesgeven, was tijdens mijn studie zeker geen 
uitgemaakte zaak. Dat kwam pas in mijn 
diensttijd, daar kreeg ik te maken met groepen 
die weinig intrinsiek gemotiveerd waren. Ik 
vond het interessant om bij hen toch iets te 
bereiken. Na mijn diensttijd heb ik meteen 
mijn onderwijsbevoegdheid gehaald.”

OVER ERIKA DIENDER
“Het is grappig, Niels en ik hebben ongeveer 
dezelfde motivatie gehad om in het onderwijs 
te gaan werken. Om jongeren te motiveren, 
een kans en een toekomst te bieden. Eigenlijk 
ben ik opgeleid voor het bedrijfsleven. Na 
drie jaar ben ik overgestapt naar het hoger 
onderwijs, omdat ik het erg interessant 

vind hoe mensen leren en ontwikkelen. 
Vervolgens heb ik vijf jaar bij de politie 
gewerkt, in de korpsleiding van IJsselland. 
Daar heb ik veel over mezelf geleerd, bijvoor
beeld dat ik liever werk in kleinere organisaties 
dan in de landelijke politieeenheid. En dat ik 
erg begaan ben met jongeren. Ik zag kinderen 
van een jaar of veertien die om allerlei rede
nen vast kwamen te zitten, ik zag dat het mis 
ging in de opvoeding en op school. Onderwijs 
is natuurlijk niet de oplossing voor alles, 
maar je kunt wel een belangrijke rol spelen. 
Daarom ben ik overgestapt naar het voort
gezet onderwijs. Nu ben ik voorzitter van 
Quadraam. Ik zie mezelf als dienend aan 
de directeuren en rectoren; samen bepalen 
we de koers, de begroting en wat een school 
nodig heeft.”

OVER HET BEEKDAL LYCEUM
Van der Graaff: “Beekdal heeft een cultuur 
en topsportprofiel. Jonge voetballers van 
Vitesse en sporters van NOC*NSF krijgen bij 

ons les en de school biedt ook plaats aan de 
dansers van de vooropleiding van ArtEZ. Onze 
reguliere leerlingen leren ook in een sport en 
cultuursetting. Het belangrijkste vind ik dat 
we leerlingen blijven uitdagen, dat we samen 
kijken wat hen motiveert, waar hun talenten 
liggen. Mijn collega’s denken er net zo over: 
we hebben trotse docenten, met passie voor 
het vak. Zo zie ik Quadraam ook: het zijn 
trotse en soms eigenwijze scholen. We ver
schillen in aanpak en levens visie, maar we 
leren heel veel van elkaar.”

OVER QUADRAAM
Diender: “Onze scholen staan in Arnhem en 
omgeving. We hebben alle soorten onderwijs 
binnen onze stichting, van praktijkonderwijs 
tot en met gymnasium. Ook hebben we ver
schillende denominaties en soorten onderwijs, 
van montessori tot Agora. Toch trekken we 
heel veel gezamenlijk op; we werken vanuit 
een waardenstrategie en hebben een 
opleidingsacademie.”

alleen voel ik de hiërarchie niet. Ik voel verantwoordelijk-
heid en ruimte. Net als mijn collega’s, denk ik.”
Diender: “Andersom vraag ik Niels of andere directeuren 
aan te sluiten bij mijn vergadering met de raad van 
toezicht.”

KOPPELEN
Diender: “Met het NPO is heel veel geld gemoeid, met 
een menukaart met interventies waar je gebruik van moet 
maken. Als bestuur moeten we ons daarover gaan verant-
woorden in het jaarverslag. De scholen kunnen binnen 
hun eigen profiel activiteiten opzetten, daar maken ze 
plannen op. We geven ze wel mee dat ze die koppelen 
aan de Quadraam-strategie. Wij kijken dus naar de kaders 
en faciliteren de scholen zo goed mogelijk.”
Van der Graaff: “Het achterliggende idee van het NPO is 
achterstanden wegwerken. Op het Beekdal zijn er bij lang 
niet alle leerlingen achterstanden. Sommigen hebben juist 
hele mooie dingen gedaan. Je kunt dus niet volstaan met 
een generieke maatregel; je zult per leerling moeten kijken 
wat er nodig is. Daarnaast willen wij als school de leerlin-
gen in een andere stand krijgen: meer zelfstandigheid en 
eigen initiatief. De leerlingen hebben door de lockdown 
aan vrijheid en verantwoordelijkheid geroken. Ze waren 
tot grote daden in staat. We willen de NPO-gelden 
gebruiken om hen in die stand te houden.
Alle leerlingen maken bij ons zelf een plan van aanpak: 
wat hebben ze de afgelopen anderhalf jaar gedaan en 
geleerd? Waar hebben ze hulp nodig? Wat willen ze doen? 
Natuurlijk zitten er in die plannen fouten en verkeerde 
inschattingen, maar je kunt wel een mooi gesprek met een 
leerling hebben over behoeftes, drijfveren en talenten. Als 
school hebben we de middelen om daar iets mee te doen. 
We hebben bijvoorbeeld de klassen kleiner gemaakt. We 
zorgen dat docenten de tijd hebben om de gesprekken te 
voeren. En we hebben elke week een vrije middag inge-
roosterd. Dan kunnen leerlingen werken aan hun achter-
standen, iets nieuws doen of gewoon vrij zijn. Het mooie 
is: we zien ook leerlingen die zonder dwang extra activiteiten 
willen doen. 
Leerlingen krijgen nu meer motivatie en verantwoorde-
lijkheid. Dat is iets wat ik al sinds mijn diensttijd belang-
rijk vind. Het werkt door naar de mentoren: die zeggen 
dat ze hun leerlingen veel beter leren kennen. Het eige-
naarschap komt op verschillende niveaus ergens anders te 
liggen. Dat vind ik het fascinerende en spannende van 
dit idee. Daarom is het ook zo belangrijk dat Erika dit 
plan steunt. Als schoolleider krijg ik de vrijheid om 

‘Natuurlijk is er een arbeids-
verhouding, alleen voel ik 
de hiërarchie niet. Ik voel 

verantwoordelijkheid en ruimte’

‘Bij het NPO gaat het om 
miljarden euro’s, we zullen 
absoluut onder een vergroot-
glas komen te liggen’

‘We moeten als sector 
proactief zijn, anders gaan de 

media ermee aan de haal’

het uit te voeren, terwijl zij als bestuurder de juiste, 
kritische vragen stelt, waarmee we de aanpak nog beter 
kunnen maken.”

ROL VAN DE SECTOR
Diender: “Ik ben blij dit te horen, zo heb ik het ook 
bedoeld. Bij Quadraam zitten er goede directeuren op 
de scholen; daar hoef ik niet bovenop te zitten. Het zijn 
mensen aan wie je leerlingen toevertrouwt.
Ik maak me wel zorgen over de verantwoording, vooral 
naar de maatschappij toe. Er heerst al heel lang het senti-
ment: er gaat veel geld naar onderwijs, maar ze doen er 
niets mee. Een voorbeeld is het ventilatie-issue. Er is geld 
vrijgekomen om onze gebouwen te verbeteren. Alleen 
zijn die gebouwen van de gemeente. Het ministerie dekt 
30 procent van de kosten; de rest moeten gemeenten en 
scholen betalen. Omdat er geen verdeelsleutel is, kan het 
zijn dat gemeenten niets betalen. Er gebeurt vervolgens 
niets omdat besturen dat geld niet hebben. Het beeld 
in de media is: wat doen die scholen met al dat geld?
Bij het NPO gaat het om miljarden euro’s, we zullen 
absoluut onder een vergrootglas komen te liggen. Onze 
sector is te reactief, we moeten proactief zijn, anders gaan 
de media ermee aan de haal. Ik kan zo allerlei voorbeelden 
van goed besteed NPO-geld noemen. Maar er heerst 
een enorme bescheidenheid en terughoudendheid in de 
sector. Daarom moeten we als bestuurders op de bres 
voor het onderwijs. Voor onze schoolleiders, docenten 
en andere medewerkers. We moeten laten zien wat voor 
enorm mooie initiatieven in de scholen zijn ontstaan.” 

Niels van der Graaff: ‘We hebben 
heel veel formele en informele gesprekken 

over de school en het onderwijs’

Erika Diender: ‘Ik ga niet over 
het onderwijs van de school 

van Niels, ik wil alleen weten 
of alles zich binnen onze 

kaders ontwikkelt’
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Wat was je voor leerling?
“Ik was een jongen die de kat uit de boom keek. Ik 
kon heel moeilijk wennen aan de overgang naar een 
nieuwe omgeving. Dat had ik niet alleen toen ik van de 
basisschool naar de middelbare ging, maar ook later bij 
de overstap naar de universiteit. Ik ben erg gevoelig 
voor de sfeer in een groep, de samenwerking tussen 
mensen. Als er nog geen band is, voel ik me al snel ver-
loren. De eerste paar maanden op het Sancta Maria 
moest de groep nog groeien en moest ik mijn eigen plek 
vinden. Dat vond ik erg spannend. Ik kwam van een 
kleine dorpsschool om de hoek in Heemstede, een 
beschermde omgeving. Dan voelt de overstap naar een 
lyceum in de stad erg groot. Ik herinner me nog dat ik 
de eerste maanden met een knoop in mijn maag, en 
soms met tranen, in de klas zat.”

Maar het kwam goed?
“Zeker. Ik had in de zes jaar op het Sancta Maria een 
dierbare vriendenkring. Ik was niet de gangmaker, 
maar deed wel altijd mee. Dat heeft me ooit nog een 
schorsing opgeleverd. In de vijfde klas gingen we op 
werkweek naar Noordwijk. ’s Avonds waren we met 
vijf jongens door het raam naar buiten geklommen. Op 
weg naar de meisjeszaal zijn we gesnapt en de vol-
gende ochtend moesten we op het matje komen. We 
zijn direct naar huis gestuurd en ook nog drie dagen 
van school geschorst. Bij mijn vriendengroep zat trou-
wens ook Hans Hoogervorst, de latere VVD-minister, 
een vroegwijze en in die tijd nog heel linkse jongen. 
Hij vond de straf belachelijk en wilde dat wij ‘gere-

habiliteerd’ zouden worden. Ik wist niet eens wat dat 
woord betekende.”

Wie was je favoriete docent?
“Ik had een goede klik met mevrouw Kloet, van wie ik 
zes jaar Frans kreeg. Ik was als bèta niet bijzonder 
goed in talen, maar ze merkte dat ik haar vak leuk 
vond. Ook als persoon lagen we elkaar. Ze stemde PPR, 
en het rapport van de Club van Rome hield haar erg 
bezig. Wat ze daarover vertelde, volgde ik met inte-
resse. In die tijd is mijn ‘groene basis’ gelegd. Ze liet me 
merken dat ze me zag, waardoor ik tot aan mijn eind-
examen plezier bleef houden in haar lessen en haar 
vak. De klik was er ook met meneer Boers van lichame-
lijke opvoeding. Ik kom uit een sportief gezin, was een 
voetballer en een tennisser. In de pubertijd had ik denk 
ik zelfs iets meer oog voor sport dan voor meisjes. Boers 
zag dat talent en moedigde me aan, daagde me uit. 
Dat gymnastiek niet voor iedereen fijn was, realiseerde 
ik me pas veel later. Hoe pijnlijk moet het zijn geweest 
als je altijd als laatste werd gekozen bij gym.”

Een klik met de docent, is dat belangrijk?
“Zeker. Onderwijs gaat primair om het contact tussen 
leraar en leerling. Een leraar die jou ziet en die weet 
wat je nodig hebt, kan niet alleen verschil maken, maar 
kan voor jou van eeuwigheidswaarde zijn. De fase van 
twaalf tot achttien is zo belangrijk dat mensen daar hun 
hele leven over praten. Dat ik op mijn 65ste nog steeds 
vol passie vertel over mijn favoriete leraren, zegt 
genoeg. Omgekeerd geldt het ook. Natuurlijk is de 

Paul Rosenmöller (65)
Atheneum B, 1968-1974
Sancta Maria, Haarlem

‘De eerste maanden 
zat ik met tranen in 
de klas’ 

werkdruk hoog en kunnen pubers lastig zijn. Maar als je 
het talent hebt om leerlingen te raken, is lesgeven een 
fantastisch vak, weet ik van mijn vrouw, dochter en 
schoonzus, die alledrie in het onderwijs werken.”

Wat heb je op school geleerd waar je nu 
nog baat bij hebt?
“Hard werken en ambitie hebben. Mijn ouders hebben 
niet gestudeerd en vwo was in ons gezin niet vanzelf-
sprekend. In de brugklas havo/vwo deed ik erg mijn 
best om het hoogste niveau te halen. Dat lukte, maar 
het diploma kwam me bepaald niet aanwaaien. Voor 
natuurkunde moest ik herexamen doen en ik haalde 
het precies op eentiende punt. Tot op de dag van van-
daag heb ik nooit aan de natuurkundeleraar durven 
vragen of hij dacht: toe maar, die jongen gaat toch 
sociologie studeren.”

Wat moet meer aandacht krijgen op de mid-
delbare school?
“Als ik terugkijk naar mijn eigen schooltijd, dan is dat de 
overgang tussen scholen. Die heb ik als hard en lastig 
ervaren. We hebben nu de actuele discussie of je al op 
twaalfjarige leeftijd moet selecteren. Wat mij betreft hou-
den we leerlingen langer bij elkaar. Door later te selecte-
ren, is de kans groter dat leerlingen op het juiste niveau 
terecht komen. En het zorgt voor een bredere ontwikke-
ling. Zelf heb ik het bijvoorbeeld gemist dat ik geen prak-
tische vakken had. Ik was altijd alleen met mijn hoofd 
bezig, en daardoor onhandiger dan ik zou willen.
In mijn tijd werd de overgang van het voortgezet onder-
wijs naar vervolgonderwijs slecht begeleid, maar dat is 
gelukkig veranderd. Open dagen, loopbaanoriëntatie; 
het is een enorme vooruitgang.”

Wat uit jouw eigen schooltijd heeft het meest 
invloed gehad op je werk voor de VO-raad?
“Het inzicht dat de leraar de belangrijkste persoon is 
op een school. We moeten onze docenten koesteren. 
Dat betekent bijvoorbeeld dat we serieus aandacht 
moeten hebben voor de werkdruk. En dat we meer 
moeten investeren in de ontwikkeling van docenten. 
Ook moeten we voorkomen dat we startende leraren 

verliezen. Een groot deel haakt af in de eerste vijf jaar 
en dat is doodzonde in deze tijd van lerarentekorten.”

Waar ben je trots op na acht jaar voorzitter-
schap van de VO-raad?
“Ik ben er trots op dat de vereniging de afgelopen jaren 
sterker is geworden en dat we elkaar beter weten te 
 vinden. Corona heeft daaraan bijgedragen, want daar-
door was de communicatie met de leden heel intensief. 
Het bewustzijn dat we met elkaar moeten samenwerken, 
is gegroeid. Of het nu bijvoorbeeld gaat om digitalisering 
of het oplossen van het lerarentekort: samen bereiken we 
meer dan elke school in haar eentje.
Verder ben ik tevreden dat we een goede balans heb-
ben gevonden tussen het behartigen van de belangen 
van de scholen en het ontwikkelen van een visie op de 
onderwijssector. Zo kijken we hoe we het imago van 
leraren kunnen verbeteren, wat we kunnen doen aan de 
werkdruk van docenten en hoe we via maatwerk meer 
kunnen aansluiten bij de talenten van leerlingen.”

‘Mijn ouders hebben 
niet gestudeerd en 
vwo was in ons gezin 
niet vanzelfsprekend’

Paul Rosenmöller studeerde sociologie, werkte als haven

arbeider en was kaderlid en daarna bestuurder voor de 

Vervoersbond FNV. Hij was kamerlid en fractievoorzitter 

van GroenLinks. Ook bekleedde hij verschillende bestuurs

functies. Op 24 november neemt hij na acht jaar afscheid 

als voorzitter van de VOraad.
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DE SCHOOLTIJD VAN
Tekst: Ilse Ariëns • Fotografie: Josje Deekens



In 2024 worden de gemengde en theoretische leerweg  
samengevoegd tot één nieuwe leerweg. Alle leerlingen volgen 

naast avovakken dan een praktijkgericht programma.  
Een ingrijpende verandering, die veel voorbereiding vergt.  

Het Goese Lyceum is als pilotschool al een eind op weg.  
Twee afdelingsleiders en een docent vertellen hoe zij de  

nieuwe leerweg voor zich zien en wat er al staat.

Pilotschool over de nieuwe gemengd-theoretische leerweg



Binnen de nieuwe leerweg – de officiële naam moet nog 
worden bedacht – krijgen leerlingen straks naast de avo-
vakken een praktijkgericht programma. De kennismaking 
met de werkvloer en allerlei beroepen moet hen beter 
voorbereiden op de doorstroom naar mbo-4 opleidingen. 
Het aanleren van vaardigheden als samenwerken, plannen, 
organiseren, onderzoeken en presenteren zal bovendien de 
drempel naar de havo verlagen, is het idee.
De vmbo-vestiging en de mavo-afdeling van Het Goese 
Lyceum van Scholengroep Pontes zijn beide al druk bezig 
met de vormgeving. De vmbo-vestiging (basis, kader en 
gemengde leerweg) koos voor de nieuwe leerweg het pro-
gramma economie en ondernemen. De mavo richt zich 
op informatietechnologie. Intussen wordt er landelijk 
niveau nog druk gesleuteld: verschillende details moeten 
nog verder worden uitgewerkt. “Wij geven vanuit de pilot 
natuurlijk wel feedback”, zegt Lyda Vos, afdelingsleider op 
de Goese vmbo-locatie. Zij ziet meerwaarde in de vernieu-
wing. “Deze werkwijze past bij onze visie op leren en bij 
hoe we kijken naar de gl-leerling. We willen graag vakken 

‘Alle leerlingen 
zijn gebaat 
bij praktijk’

integreren en samenwerken met opdrachtgevers van 
 buiten. Dit is een heel mooie aanvulling op hoe we al 
bezig waren.” 

DUBBEL PROGRAMMA 
Er doen 44 leerlingen van de gemengde leerweg (gl) mee 
aan de pilot op Het Goese Lyceum. Zij krijgen een dubbel 
programma: de normale gl-lessen plus het praktijkgerichte 
programma van de nieuwe leerweg. Vos: “Zoals wij de 
leerweg hebben ingericht, wordt het een heel ander onder-
wijsconcept dan op de mavo. Voor ons, als beroepsgericht 
onderwijs, is het de uitdaging om de leerling zover te  krijgen 
dat hij meer onderzoekend gaat denken. Wij richten ons 

op samenwerkend leren en samenwerken met het bedrijfs-
leven.” Het scheelt dat de gl-afdeling van Vos al jaren met 
opdrachtgevers van buiten werkt. 
Voor mavo’s wordt het de uitdaging om de praktijk in te 
vullen en contact te maken met bedrijven, schat Vos in. 
“Maar ik denk dat alle leerlingen, ook havoleerlingen 
trouwens, gebaat zijn bij een stukje praktijk. Het is goed 
voor leerlingen om te ervaren wat er allemaal te koop is, 
welke beroepen er zijn, en praktijkervaring op te doen in 
een bedrijf. Dat is echt een meerwaarde.”
Haar vmbo-vestiging had tot eind vorig schooljaar zeven 
profielen. “We hadden alleen geen profiel Economie en 
Ondernemen. Daarvoor hebben we nu een pilot opgezet 
omdat we als school inzagen dat leerlingen in alle profie-
len profijt hebben van ondernemerschapsvaardigheden. 
Leerlingen volgen nu allemaal een dubbel programma.  

‘Het is goed voor leerlingen  
om te ervaren welke beroepen 
er zijn en praktijkervaring op  
te doen in een bedrijf’

‘Deze werkwijze past bij  
onze visie op leren en bij hoe 
we kijken naar de gl-leerling’

Of ze nu in het profiel Mobiliteit en Transport zitten of in 
Bouwen, Wonen & Interieur, daarnaast volgen ze de pilot 
economie en ondernemen.” 

LEREN VAN ELKAAR
De zes docenten van het gl-team ontwikkelen de nieuwe 
leerweg samen. Ieder draagt bij vanuit zijn eigen discipline. 

De foto’s bij dit artikel zijn genomen 
op de Horeca Vakschool Rotterdam, 
waar ook mavo en havoleerlingen 

praktijkgericht onderwijs volgen
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Tekst: Marijke Nijboer • Fotografie: Dirk Kreijkamp

IN DE PRAKTIJK



STAND VAN ZAKEN NIEUWE LEERWEG VMBO
De ontwikkeling van de nieuwe leerweg in het vmbo 
loopt al meerdere jaren. In 2019 werd gestart met de 
ontwikkeling van de nieuwe leerweg, waarin alle leer
lingen naast de theorievakken een praktijkgericht pro
gramma volgen en afsluiten. In dit programma doen de 
leerlingen realistische en praktische ervaring op in en 
buiten de school. De nieuwe leerweg is de derde actielijn 
van het programma ‘Sterk beroepsonderwijs’ en heeft 
als doel het verbeteren van de aansluiting op zowel het 
mbo als de havo. Daarnaast wordt hiermee het aantal 
leerwegen overzichtelijker en is er geen verwarring meer 
over de waarde van de diploma’s gl/tl en mavo.
Vanaf de zomer van 2019 werd gewerkt aan het ‘Kader 

praktijkgericht programma in de nieuwe leerweg’. Dit 
kader is in januari 2020 vastgesteld. Hierin is vastgelegd 
welke vaardigheden en kennis onderdeel moeten uitma
ken van het praktijkgerichte programma. Vervolgens zijn 
136 pilotscholen geselecteerd en werden in december 
2020 pilots gestart. De scholen werken in ontwikkelteams 
eerst aan de ontwikkeling van een conceptexamenpro
gramma. Een groot deel van deze scholen is in het school
jaar 20212022 gestart met de uitwerking in de praktijk 
met leerlingen. Het beoogde tijdpad voor de invoering 
van de nieuwe leerweg is het schooljaar 20242025.

 Meer over de nieuwe leerweg op 
www.sterkberoepsonderwijs.nl/nieuweleerweg.

DIFFERENTIATIE OP HET GOESE LYCEUM
Joost Timmermans, afdelingsleider mavo bij Het Goese 
Lyceum, is blij dat zijn school meedoet aan de pilot voor 
de nieuwe leerweg. “Zo doen we veel kennis op. We 
krijgen vier jaar de tijd om dit te ontwerpen en kunnen 
een beetje meesleutelen aan de eindtermen.” 
Timmermans ziet het nut van praktijkopdrachten en bete
kenisvol leren. Wel vindt hij het belangrijk dat er voor 
leerlingen genoeg te kiezen blijft. “Met de praktijk
gerichte gemengde leerweg en meer theoretische mavo 
bieden wij leerlingen nu twee heel mooie verschillende 
opleidingen aan. Die keuze valt straks weg. Wij gaan als 
Goese Lyceum proberen om een zekere differentiatie te 
behouden, door de gemengde leerweg en mavo elk een 
eigen variant te geven.” Over het neerzetten van de 
praktijkgerichte component zegt hij: “Ik vewacht wel dat 
dit goed komt; wij hebben enthousiaste docenten in huis. 
Maar onze mavoversie zal niet lijken op de praktijk die 
ze binnen de gemengde leerweg aanbieden.”
Timmermans vraagt zich, net als zijn collega Vos van de 
gemengde leerweg, af welke status de nieuwe leerweg 
uiteindelijk krijgt. “Ik hoop dat het een praktijkgericht 

programma wordt bovenop ons mavoprogramma. Het 
lukt ons wel om dat zo te organiseren dat het aantal les
uren voor leerlingen acceptabel blijft. Collega’s kunnen 
onderdelen van hun vak op andere manieren aanbieden 
binnen het praktijkgerichte programma.” Wordt het ech
ter een keuzevak, dan vreest hij dat een ander keuzevak 
als aardrijkskunde of geschiedenis zal moeten sneuvelen. 
Timmermans: “De nieuwe leerweg is een feit, die komt 
er. Het onderwijs is altijd in beweging, je weet dat je niet 
altijd hetzelfde kunt blijven doen en dat is prima. Binnen 
de pilot is er een grote drive en enthousiasme. Het barst 
van de mooie voorbeelden. Maar er is ongetwijfeld ook 
een groep in Nederland die denkt: dit wordt niet het 
meest krachtige onderwijs dat je de leerlingen kunt 
 bieden. Dat kritische geluid sneeuwt onder.” 

‘Wij geven de gemengde 
leerweg en mavo elk een 
eigen variant’



“We werken van periode naar periode”, vertelt docent 
Engels en schooldecaan Erik Boogaard. “De eerste peri-
ode tot begin november is nu klaar. Het PTA staat ook  
al in grote lijnen. Daar kunnen we nog wel in schuiven, 
aan de hand van wat we tegenkomen.” De zes docenten 
ontwikkelen zelf het lesmateriaal. “We hebben gekozen 
voor veel groepswerk en samenwerkingsvormen. Binnen 
de verschillende thema’s maken we vakoverstijgende 
opdrachten.” Voor de leerlingen is dat niet helemaal 
nieuw. “Dat deden we ook al wel in de onderbouw”, 
 vertelt derdeklasser Rein Blanckaert. “Bijvoorbeeld bij 
beeldende vorming en projectvakken. Ik vind het wel  
leuk om zo te werken.”
Toch is de nieuwe aanpak wennen; ook voor de docenten, 
zegt Boogaard: “Je was gewend om koning te zijn in je 
eigen koninkrijk en je lessen aan één klas te geven. Dat 
wordt nu anders. Je moet goed luisteren naar elkaar, er 
open-minded in gaan, kijken hoe dingen anders en beter 
kunnen. Bij de opzet van nieuwe lessen krijg je discussie 
over hoe je een goede les draait, want daarover bestaan 
binnen het team verschillende visies. Dat maakt dit proces 
ook interessant; je leert van elkaars inzichten.” 
Belangrijker nog: hij ziet de winst van de nieuwe aanpak 
voor de leerlingen. “In onze gemengde leerweg krijgen ze 

het praktisch en theoretisch leren mee. Maar het project-
gestuurd werken en samenwerken aan opdrachten is echt 
een extra aanbod, dat hen goed voorbereidt op het mbo. 
Wij hebben veel contact met de mbo’s en horen regelmatig 
dat men daar bij leerlingen wat zelfstandigheid mist. Daar 
proberen we dus op in te spelen.”

WEINIG WEERSTAND 
Lyda Vos ontmoette weinig weerstand bij de voorbereiding 
van de nieuwe leerweg. Haar team is al enigszins gewend 
aan veranderingen, dat scheelt. “Wij hadden oorspronke-
lijk alleen basis en kader op deze locatie. Zeven jaar geleden 
zijn we begonnen met de gemengde leerweg. Dat was al 
een hele stap. Nu hebben we samen veel nagedacht over de 
vormgeving en inpassing van de nieuwe leerweg.”
De nieuwe leerweg komt er, dus energie steken in weer-
stand is niet zinvol, vindt Vos. Kijk liever naar wat nodig 
is voor leerlingen. Hoe bereid je hen zo goed mogelijk 
voor op het vervolgonderwijs? “Er is hier acceptatie. De 
houding is: okee, dit komt eraan, hoe maken we hier zo 
mooi mogelijk onderwijs van?”
De nieuwe leerweg staat nu op de lestabel onder de noe-
mer PPE (praktijkgericht programma economie): vijf uur 
per week, verdeeld over blokken van twee en drie uur.  
De leerlingen werken dan met z’n allen aan opdrachten 
die ze voorlopig nog van hun eigen docenten krijgen. 
Daarbij leren ze om de cyclus te doorlopen die bij het in 
opdracht werken hoort: vaststellen wat de vraag is, bepa-
len wat er nodig is, onderzoek doen, presenteren, enzo-
voort. Vos: “Gelukkig hebben we nog anderhalf jaar de 
tijd om de nieuwe werkwijze in de vingers te krijgen.” 
Het samenwerken met opdrachtgevers van buiten de 

school werd de afgelopen anderhalf jaar gehinderd door 
corona. De school heeft contacten, bijvoorbeeld met  
de Zeeuwse Bibliotheek, maar die staan al een poos op 
een laag pitje.

AANDACHTSPUNTEN
In het algemeen ziet Lyda Vos wel een paar aandachts-
punten. “Voor mavo’s wordt het lastig om de praktische 
component neer te zetten. Gaan ze dan een light-versie 
inzetten, waardoor het ’t net niet is? Of neem de bedrij-
ven, die werken graag mee. Maar in een regio als Zeeland, 
met een behoorlijke populatie aan vmbo-leerlingen, vis je 
als school wel in een kleine vijver.” Ook de kwaliteit van 
de samenwerking verdient aandacht: ”Bedrijven krijgen 
leerlingen van 15 of 16 jaar binnen. Daar hoort een stukje 
begeleiding bij. Lesgeven vraagt om specifieke vaardig-
heden. Krijg je dat goed voor elkaar?” 
Desondanks is Vos positief over de onderwijsvernieuwing. 
“Voor de gemengde leerweg-leerlingen vind ik het echt 
een meerwaarde. Mits wij straks, na de pilot, mogen 
doorgaan met wat we nu doen: dit programma bovenop 
het gl-programma stapelen. Daarmee blijft het praktijk-
gehalte van de opleiding hoog. Niveau 4-leerlingen die 
richting techniek gaan, vinden die praktische vakken het 
leukste wat er is. Daarvoor komen ze naar school. Als  
dat niet meer zou mogen, voorzie ik dat leerlingen voor 
kader gaan kiezen, waar ze wél echt praktijk krijgen. 
Dat zou ik heel jammer vinden. Ik hoop dus dat de over-
heid de richtlijnen voor de nieuwe leerweg niet te strak 
gaat maken. Binnen de pilot ligt de syllabus van economie 
& ondernemen bijvoorbeeld voor een groot deel vast. 
Dat maakt de vormgeving en inpassing in je eigen curri-
culum lastig.”
Leerling Rein Blanckaert is voorlopig in elk geval blij met 
de nieuwe koers. “We zijn aan het oefenen met een plan-
ning voor hoe je moet werken, zodat we straks een grote 
opdracht kunnen doen. Dat lijkt me leuk. Ik weet nog 
niet echt wat ik wil worden, maar we leren wel zelfstandig 
werken. Leren ondernemen bevalt me eigenlijk best goed.”

‘Niveau 4-leerlingen 
die richting techniek gaan, 
vinden praktische vakken 

het leukste wat er is’

‘Ik hoop dat de overheid de 
richtlijnen voor de nieuwe leer-

weg niet te strak gaat maken’
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Tekst: Cindy Curré • Fotografie: Olympic Moves en De Meergronden

GEZONDE SCHOOL

Olympic Moves is de grootste schoolsport-
competitie van Nederland. Hoogtepunt is de 
jaarlijkse finale op Papendal in juni, waar 6.000 
leerlingen om de medailles strijden. 
Dana Gunther is docent LO op OSG De 
Meergronden in Almere. Leerlingen van haar 
school nemen sinds 2017 deel aan de competi-
tie en de school organiseert tevens een van de 
regionale voorrondes in het voorjaar. “Onze 
school vindt het heel belangrijk dat leerlingen 
aan sport doen. We organiseren jaarlijks een 
tiental toernooien, waaronder een atletiek-
toernooi en een badmintontoernooi voor  

klas 1 en 2. Ook kunnen leerlingen en docen-
ten elk jaar deelnemen aan een triatlon, die 
bestaat uit 200 meter zwemmen, 18 kilometer 
fietsen en 4 kilometer hardlopen.”
Een van de doelstellingen van Olympic Moves 
is om leerlingen van verschillende opleidings-
niveaus samen te laten sporten. Dana Gunther 
ziet in haar school dat dat werkt: “In 2019 
werd ons jongens-onderbouwteam kampioen 
atletiek klas 1-2. In dat team zat een jongen  
van het vwo, twee jongens uit een bbl-klas,  
een van de mavo en een van de havo. Dat  
was één team. Ze kenden elkaar daarvoor  

helemaal niet, maar voor dit atletiektoernooi 
moesten ze samen strijden en het beste uit 
elkaar halen. Dat dat lukte, was echt mooi  
om te zien.”

Olympic Moves wordt sinds 2003 georgani
seerd door de Koninklijke Vereniging voor 
Lichamelijke Opvoeding (KVLO), samen met 
het NOC*NSF. Ruim 100.000 leerlingen 
en 1.000 gymleraren nemen eraan deel. 
Gezonde Generatie is sinds 2020 partner 
van Olympic Moves. 

 Meer weten? Kijk op www.olympicmoves.nl

Olympic Moves brengt 
leerlingen in beweging
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Het jongens
onderbouwteam van 
De Meergronden dat 

in 2019 kampioen 
atletiek werd



Omgaan met een schokkende gebeurtenis op school

‘Besef: het kan 
jou ook gebeuren’

Als schoolleider maak je in je loopbaan 
gemiddeld één of twee keer een calamiteit 
mee, zoals de onverwachte dood van een 

leerling of collega, ernstig geweld of seksueel 
overschrijdend gedrag. Dan moet je niet 

alleen omgaan met de ontsteltenis, het  
verdriet of de angst bij jezelf en anderen, 

maar ook de juiste dingen doen om alles in 
goede banen te leiden en escalatie te voor
komen. Gijs van Wijlen en Raoul Majewski 

delen hun ervaringen.

In de zeven jaren dat Gijs van Wijlen rector was van het 
OLV Breda, werd de school bovengemiddeld getroffen 
door schokkende gebeurtenissen. Er overleden vijf leerlin-
gen: twee zaten in MH17, een jongen fietste ’s nachts  
op de snelweg, een meisje stierf in haar slaap, een ander 
meisje werd neergestoken door een klasgenoot. “Ook zijn 
er in die jaren drie collega’s overleden, dus ja, ik heb veel 
ervaring opgedaan met crisismanagement.”
Kort na zijn prepensioen, afgelopen mei, deed Van Wijlen 
mee aan een uitwisselingsbijeenkomst van School & 
Veiligheid (zie kader). Die was opgezet na een suggestie 

Voordat het zover was, moest Van Wijlen al handelen. 
“Wij hadden te maken met de gezinnen van het slachtoffer 
én de verdachte. Ik heb meteen contact gezocht met de 
ouders van het meisje, maar ik ben ook op bezoek geweest 
bij de ouders van de jongen. En op school waren er de  
– soms dubbele – gevoelens van de vriendinnen- en  
vriendengroepen om die leerlingen heen, hun klas en  
de collega’s. Bij hen heerste ook twijfel: voor wie moet  
je kiezen? Maar je moet geen keuzes maken, je moet er 
gewoon zijn. Wij probeerden ook beide ouderparen tot 
steun te zijn.” 

FEITEN CONTROLEREN
De eerste beroepsmatige actie van Van Wijlen was om 
onmiddellijk bij de schoolagent te controleren wat de  
feiten waren. Klopte het gerucht dat het meisje overleden 
was, en wie was de verdachte? “Daarna heb ik meteen de 
twee conrectoren erbij gehaald. Even kort bij elkaar zitten, 
bezinnen en stappen bespreken. Die groep moet je vervol- 

‘De eerste brief aan ouders stond  
vijf minuten later op Dumpert.nl’

gens uitbreiden met mensen die iets kunnen betekenen. 
Dat was hier de mentor, die de leerlingen en hun thuissi-
tuatie kende. Al snel was er een groep van zes mensen die 
elke ochtend om 8 uur bijeenkwam om te bespreken: wat 
is er, waar staan we, waar moeten we vandaag op letten en 
wat gaan we doen?”
Ook wist Van Wijlen uit ervaring dat hij meteen de leer-
lingen uit de betrokken klas, hun ouders en de collega’s 
moest informeren. “Dezelfde avond werd de school voor 
hen opengesteld om verdriet te delen, iets te schrijven,  
te tekenen of een kaarsje aan te steken.” De rest van de 
school kon niet vergeten worden. Daarom zocht  
Van Wijlen ondersteuning en advies bij externe hulp-
troepen als het Centrum voor Jeugd en Gezin en 

van collega Raoul Majewski, die als rector-bestuurder van 
het Emmauscollege in Rotterdam vorig jaar november  
te maken kreeg met ernstige bedreigingen. Net als  
Van Wijlen werd hij door School & Veiligheid bijgestaan. 

BEDREIGINGEN
“Ik was nog maar net rector geworden toen het gebeurde”, 
vertelt Majewski. “Aanleiding was de moord op Samuel 
Paty. De minister riep scholen op om daar na de herfst-
vakantie bij stil te staan. Ik heb de vlag halfstok gehangen 
en op de intercom collega’s en leerlingen kort toegesproken. 
Aan het eind van de dag ontstond een gesprek tussen  
leerlingen en een collega over de spotprent die al jaren in 
diens lokaal hing [de bekroonde spotprent Onsterfelijk van 
Joep Bertrams na de moordpartij bij Charlie Hebdo, red.]. 
Diezelfde avond verscheen een foto van de prent op ver-
schillende social media en begon er van alles te rollen, wat 
uitmondde in echte bedreigingen jegens de leraar en mij.”
Een collega op school wees Majewski op School & 
Veiligheid. “De stichting heeft bij alles wat er daarna 
gebeurde, een belangrijke en fijne rol gespeeld. Achteraf 
heb ik gezegd: ik gun alle scholen in Nederland deze  
kennis. Ik had toevallig een collega die ervan wist, maar 
anders had ik de weg misschien niet zo snel gevonden.” 

DE MINISTER BELDE
Ook Gijs van Wijlen kwam min of meer per toeval uit  
bij de stichting. “Niet lang na het steekincident bij ons op 
school werd ik gebeld door de minister en die zei: ‘Ik ga 
zorgen dat School & Veiligheid contact met je opneemt.’” 
Dat gebeurde in de persoon van crisisadviseur Ine Spee 
(met wie ook Raoul Majewski contact heeft gehad).  
Zij voerde gesprekken met medewerkers en organiseerde 
een ouderavond. 

Gijs van Wijlen
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CRISISMANAGEMENT



Slachtofferhulp. Die konden mentoren begeleiden bij  
het houden van klassengesprekken, en voerden gesprek-
ken met individuele leerlingen.

CRISISTEAM
Majewski voelde de avond dat de spotprent op social 
media verscheen, in eerste instantie paniek. “De volgende 
dag hebben we gebeld met School & Veiligheid en met de 
politie. Het was gelukkig een studiedag, geen leerlingen 
op school. We zijn de hele dag bezig geweest met commu-
nicatie, politie en gemeente. Aangifte doen, contact met 
de burgemeester. Vanuit het stadhuis kwamen woordvoer-
ders ons helpen met brieven aan ouders. Er stond diezelfde 
dag een crisisteam met daarin de driehoek en jeugdzorg. 

zoveel dingen denken”, zegt ook Majewski. “Dat de pers 
voor de deur staat, heeft veel impact op collega’s en met 
name op leerlingen die een microfoon onder hun neus 
geduwd krijgen. Daar hebben wij ze dus over geïnformeerd. 
Op onze socialmediakanalen werd ongelofelijk veel rotzooi 
geplaatst. We hebben Instagram en Facebook tijdelijk 
afgesloten. En de receptioniste kreeg telefoontjes waar de 
honden geen brood van lusten. Dus hebben we haar naar 
huis gestuurd en er een wisseldienst van gemaakt. Dat was 
allemaal de eerste twee weken.”

DE DRAAD OPPAKKEN
Na zo’n schokkende gebeurtenis gaat het leven door. Dat 
gaat vanzelf, vertelt Van Wijlen. “Er is een gedenkhoek 
met foto’s en kaarsjes, maar ongeveer een week na de her-
denking op school wordt die hoek weer vrijgemaakt. De 
foto’s blijven hangen, daar kunnen leerlingen altijd naar-
toe. En op bepaalde momenten schenken we er weer aan-
dacht aan, zoals bij de diploma-uitreiking. Het meisje dat 
is neergestoken, zou afgelopen schooljaar geslaagd zijn.”
Majewski: “Wij konden de draad weer oppakken door 
een goede voorbereiding van de dag waarop na een toets-
week alle leerlingen weer op school zouden zijn. In een 
studiedag van School & Veiligheid zette de politie heel 
transparant alle feiten op een rij. Docenten werden bege-
leid in het geven van een mentorles over de gebeurtenis-
sen. Hoe ga je met een klas in gesprek zonder leerlingen 
tegen elkaar op te zetten? Collega’s die geen mentor 
waren, hebben de mentoren bij die klassengesprekken 
gesteund. Ze gingen met lood in de schoenen het lokaal 
in, maar het liep supergoed die ochtend. Dus qua onder-
wijs is alles weer normaal. Maar ja, we zijn ook een mini-
samenleving: we blijven als collega’s met elkaar in gesprek 
en er is ook nog wel angst. En er zijn zorgen over de  
collega aan wie de bedreigingen waren gericht.” 
Van Wijlen constateert dat de behoefte aan ondersteuning 
bij collega’s na de calamiteit geleidelijk afneemt. “Wie 
daar behoefte aan had, kon na de gesprekken met crisis-
adviseur Ine Spee nog doorpraten met anderen binnen  
of buiten school. Enkelen doen dat en met hen heb je het 
er af en toe over.”

STEUN
“Wat ik geleerd heb”, zegt Majewski, “is dat dit elke dag 
kan gebeuren, zomaar. En wat ik ervaren heb, is heel  
veel steun. Kaartjes en bloemen stroomden binnen. Van 
ouders, collega-scholen en instanties. Ook besefte ik hoe 
sterk we als school zijn. Toen ik de eerste keer het hele 
team online toesprak, was ik zenuwachtig en zag ik bij 
sommigen de emoties. We stonden allemaal verschillend 
in de situatie, maar waren het roerend eens dat we geen 
enkele collega zo’n situatie toewensen.”

SCHOOL & VEILIGHEID
Het creëren van een sociaal veilig schoolklimaat is wettelijk verplicht volgens onder 
andere de Wet veiligheid op school uit 2015. Stichting School & Veiligheid (S&V)  
ondersteunt scholen hierbij met informatie en advies via de website en de helpdesk. 
Ook geeft de stichting op school trainingen voor leraren, vertrouwenspersonen en 
schoolleiding. Jaarlijks organiseert School & Veiligheid de Week tegen Pesten en de 
conferentie ‘Met alle respect’. Voor leerlingen is er pestweb.nl. 
Het calamiteitenteam van Stichting School & Veiligheid ondersteunt scholen bij incidenten 
of schokkende gebeurtenissen. Lynn Louwe van dit team: “Wij ondersteunen, maar nemen 
de regie niet over. Idealiter wordt op lokaal niveau alles goed opgepakt door partijen 
als politie, jeugdzorg, GGD en de gemeente. Wij adviseren bijvoorbeeld over de aan
pak van het contact met het schoolteam, de ouders en de leerlingen. We gaan in op de 
behoefte van wie ons belt. Schoolleiders zijn geen ervaren crisismanagers, we steunen 
hen op een eenzaam en kwetsbaar moment.” 

 Op 2, 9 en 16 november 2021 organiseert S&V simulatiesessies waar crisisteams van 
scholen kunnen oefenen in het omgaan met een calamiteit. Zie www.schoolenveiligheid.nl.

‘Gelukkig werd ik geadviseerd door 
de woordvoerder van de gemeente. 

Die checkte al onze uitingen’

‘Wij hadden te maken 
met de gezinnen van  
het slachtoffer én de  
verdachte. Dan moet je 
niet kiezen, je moet er 
gewoon zijn’

TIPS VAN EN VOOR SCHOOLLEIDERS 
In juni organiseerde School & Veiligheid een rondetafelgesprek met schoolleiders en 
ketenpartners. Daaruit zijn de volgende tips gedestilleerd:

  BESEF 
Besef dat elke school ooit een crisis zal hebben. Het kan jou ook gebeuren! En ook  
al heb je een protocol, je bent nooit perfect voorbereid.

  BELEVING 
Door een schokkende gebeurtenis word je overvallen. Heel belangrijk: bewaar de 
rust. In het team, bij de betrokkenen en bij jezelf. Zorg dat jij persoonlijk ook een 
vangnet hebt of een moment voor jezelf. Erkenning voor je situatie is belangrijk. 
Steun van collega’s en anderen helpt alleen als die oprecht en goed getimed is. 

  IDENTITEIT 
Houd regie en doe wat past bij de visie van jouw school. Wat voor school willen  
jullie zijn?

  HULP 
Een ervaren crisismanager word je nooit. Hulp is dus welkom. Er kan ook te veel  
hulpaanbod op je af komen. Accepteer hulp, maar begrens deze ook en houd regie. 
Laat je op zijn minst ondersteunen in de communicatie en leg direct contact met de 
driehoek (politie, OM en gemeente). Structuur aanbrengen helpt, evenals strakke 
procescoördinatie. Dat kan door een externe procescoördinator en/of externe 
 partners gebeuren. Houd zelf een logboek bij of laat dat doen. 

  SAMENWERKING 
Zorg voor korte lijnen tussen schoolleiders onderling en met samenwerkingspartners. 
Warme contacten zijn een voorwaarde voor goede communicatie en samenwerking. 
Er kan ook spanning ontstaan: bijvoorbeeld tussen school en politie, waarbij de één 
een pedagogische opdracht heeft en de ander een veiligheidsopdracht. De wijkagent 
kan dan een brugfunctie vervullen. 

  COMMUNICATIE 
De pers is je grootste partner én je grootste uitdaging. Bedenk bij alles wat je  
communiceert (bijvoorbeeld naar personeel of ouders) of dit is wat je naar buiten 
wilt brengen. Met media kun je afspreken om achteraf een interview te geven en  
niet tijdens de crisis. Vraag bij een contactverzoek van een hooggeplaatst persoon of 
je kunt terugbellen, zo weet je zeker dat deze persoon je inderdaad benaderd heeft. 
Social media zijn versnellers. Volg deze dus goed, via je eigen staf of de politie.

Die week stond er dagelijks een uur gepland met het  
crisisteam, we hadden intensief contact. Intern was er een 
clubje van vier: ikzelf, een conrector, het hoofd bedrijfs-
voering en nog iemand van de schoolleiding. We hebben 
taken afgebakend: iemand voor de collega’s, iemand voor 
de leerlingen en iemand voor de beantwoording van tele-
foontjes en mail. Achteraf heb ik spijt dat ik niet alles 
chronologisch in een logboekje heb genoteerd, het staat 
op losse bladen! De politie was ook rondom de school 
aanwezig. Dat gaf aan de ene kant een gevoel van veilig-
heid en aan de andere kant ook het besef: er is wel echt 
iets aan de hand. Later is dat in goed overleg afgeschaald. 
De bedreigingen aan het adres van de collega en mij 
waren natuurlijk ondermijnend voor de hele school. 
Daarom hebben we ook vrij snel een (online) bijeenkomst 
belegd met het hele team en later met de MR en de RvT. 
De minister sloot eventjes aan bij die teambijeenkomst. 
Die aandacht voor onze crisis werd als echte steun 
ervaren.”

MICROFOON ONDER DE NEUS
Beide schoolleiders waarschuwen voor de overstelpende 
aandacht van de pers en social media. “De eerste brief  
aan ouders stond vijf minuten later op Dumpert.nl”, zegt 
Majewski. “Alles wat je op zo’n moment doet is publieke-
lijk en wordt door de pers als een verklaring gezien. Ik ben 
platgebeld door nieuwszenders, kranten, oud-leerlingen 
die inmiddels in de journalistiek zitten. Gelukkig werd ik 
geadviseerd door de woordvoerder van de gemeente. Die 
checkte al onze uitingen.” 
Van Wijlen: “Als er iets gebeurt, staan de tv-camera’s voor 
je school en belt de pers. Wij hebben snel besloten om 
een persverklaring uit te doen en verder geen commentaar 
te geven. Dat gaf ons de ruimte om eerst de goede dingen 
te doen. We kregen van de burgemeester het aanbod om 
gebruik te maken van hun communicatieadviseur. Dat 
heeft ons best wat opgeleverd. Een voorbeeld: wij kregen 
toestemming van justitie om aan de ouders te schrijven 
dat zowel het slachtoffer als de verdachte bij ons op school 
zat. Op die brief baseerden we onze persverklaring. Maar 
de communicatieadviseur wees ons erop dat de toestem-
ming van het OM niet gold voor de pers! We hebben 
toen alsnog akkoord gevraagd en gekregen, want wij wil-
den openheid geven.” De school had ook nog te maken 
met een juridisch traject, waardoor de media-aandacht 
langer aanhield. “Dat heeft effect op mensen. Dus de zorg 
voor leerlingen en collega’s hield niet op na de crematie.”
“Er sluit zich een heel netwerk om je heen, je moet aan 

‘Hoe ga je met een  
klas in gesprek zonder 
leerlingen tegen elkaar 
op te zetten?’



Raoul Majewski
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‘Naar Bommel om 
De Brug te zien’
“We zijn een klein schooltje, rond de 120 
leerlingen. We hebben wel alle acht uit-
stroomrichtingen van het praktijkonderwijs, 
van verzorging en groen tot techniek en 
horeca. De Brug is een echte regioschool, 
we bedienen vooral de Bommelerwaard 
en Neerijnen, maar we hebben ook leer-
lingen uit bijvoorbeeld Den Bosch, Tiel en 
Geldermalsen. Dat komt door het kwalita-
tief goede onderwijs dat we bieden; sinds 
een aantal jaar hebben we het predicaat 
‘excellente school’. 

Het oude schoolgebouw paste daar niet 
bij: het was een erg gedateerd basis-
schoolgebouw. We hadden zaken aan-
gepast, maar uiteindelijk konden we onze 
onderwijsvisie onvoldoende gestalte 
geven. Veel inefficiënte meters en een 
 lastige indeling. De keuken en de kantine 
zaten bijvoorbeeld ver uit elkaar. 

In ons nieuwe gebouw hebben we minder 
vierkante meters, het is compacter en hele-
maal gericht op passend praktijkonderwijs 
om te zorgen dat we onze leerlingen op 
een goede manier voorbereiden op werk. 
We willen dat ze levensecht kunnen leren. 
Het gebouw is dienend aan deze onder-
wijsvisie en heeft ook de uitstraling van een 
excellente vo-school. Als voorbereiding 
zijn we gaan kijken bij andere praktijk-
scholen: wat willen we niet en wat willen 
we wel? We waren erg gecharmeerd van 
een school in Bladel waar alle lokalen 
gecentreerd waren rond een kern. We wil-
den een gebouw dat licht is, ruimtelijk en 
toch compact. De architect die we unaniem 
hebben gekozen, kwam op basis van onze 
wensen met een erg mooi ontwerp.

We zijn een BENG-gebouw (bijna energie-
neutraal gebouw, red.): er zijn zonnepa-
nelen, een warmtepomp en CO2-meters 
in de lokalen. Buiten doen we aan regen-
opvang. De omgeving van de school zijn 
we nog aan het aanleggen, daar betrekken 
we onze groen-leerlingen bij. Er komen 
onder andere een moestuin, een kas en 
een boomgaard. Dat doen we vanuit 
de visie van levensecht leren, want de 
producten die we daar kweken, gaan 
naar onze winkel en lunchroom. Dit 
onderwijs verdienen onze leerlingen!”

‘We hebben verschillende praktijkwinkels, want het 
bedienen van een klant in een supermarkt is anders dan 
in een schoenenwinkel’

‘Op het dak liggen zonnepanelen. Ook 
maken we gebruik van daglichtbuizen, 
zodat het binnen lichter is’

In de lunchroom kunnen leerlingen 
levensecht oefenen: enkele keren per 
week komen er echte klanten

‘De leerlingen zijn erg blij met de 
nieuwe kluisjes, die ze kunnen 
openen met een app’

‘De centrale hal is multifunctioneel: 
aula, instructieruimte en de plek voor 
ouderavonden en feestjes’

‘De theorielokalen zijn ingericht 
op differentiatie en op leren van 
en met elkaar’

Heeft u 

ook een bijzonder 

gebouw, laat 

het ons weten: 

redactie@  voraad.nl 

IN HET KORT:
School: Praktijkschool De Brug Plaats: Zaltbommel
Aantal leerlingen: 120 Schoolleiding: Hans van Gent 
(directeur) en Emely de Louw (adjunctdirecteur)
Bouwjaar: 2021 Architect: Schaap en Sturm Architecten
Bijzonderheden: al jaren achtereen vindt honderd 
 procent van de leerlingen een passende baan of 
 vervolgopleiding bij het verlaten van de school.
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HET GEBOUW
Tekst: Martijn de Graaff • Fotografie: Dirk Kreijkamp



BOEKEN
Tekst: Bert Peene

Wat is leidinggeven precies en hoe kun je dat zo doen  
dat het energie geeft, dat werkplezier wordt vergroot, de 
leidinggevende wordt gewaardeerd en de organisatie-
prestaties beter worden? Indringende vragen die Leo  
van de Voort en Karin van der Velde inspireerden tot een 
klein, maar pittig boekje waarin zij hun lezers de weg  
wijzen uit de behaaglijkheid van de comfortzone.
Over leiderschap is in de loop der jaren meer dan genoeg 
geschreven, maar desondanks levert De Staat van de Leider 
een weinig verheffend beeld op. Leidinggevenden van 
hoog tot laag lijken handelingsverlegen als het erom gaat 
problemen voortvarend aan te pakken. Omdat zij hun nek 
niet meer durven uit te steken of de competentie missen 
om dat succesvol te doen bijvoorbeeld. Met organisatie-
verdriet en energieverlies als gevolg. Het wordt daarom hoog 
tijd dat mensen op leidinggevende posities daadwerkelijk 
het verschil gaan maken en dat wil volgens de auteurs  
zeggen: voor energieversterking zorgen.
Dat kan, mits ze bereid zijn op reis te gaan naar ‘where 
the magic happens’. De auteurs verwoorden dat in tot de 
verbeelding sprekende bewoordingen, zoals: niet wijken 
voor ‘de terreur van de harmonie’ en de ‘Wet van Behoud 
van Ellende’ voorkomen (die leidt namelijk tot stilstand 
en vanzelf tot waardevernietiging).
Het boek is een vurig en overtuigend pleidooi voor ener-
gieversterkend leiden (EVL). EVL kent vier bouwstenen:

• Visie   • Moed
• Realisatiekracht  • Waarden 
In de praktijk moet u zich daar activiteiten bij voorstellen 
als: uitnodigend openstaan, inspirerend prikkelen, 
authentieke inclusiviteit aan de dag leggen, visie omzetten 
in realisatiekracht en positief uitdagen. De resultaten  
zijn zonder meer aantrekkelijk: groeiende betrokkenheid, 
grotere talentbenutting, bloeiende emotionele verbonden-
heid, grensverleggende nieuwsgierigheid en ‘stretch’ op 
alle vlakken. Kortom: grotere organisatie-effectiviteit.
Een van de kernbegrippen in het boek is ‘vertrouwen’. 
Vertrouwen begint in concrete gemeenschappen zoals 
teams, afdelingen en organisaties, waar mensen hun 
betrokkenheid bewijzen door opbouwend, geëngageerd 
en consistent gedrag te vertonen. Vertrouwen ontstaat  
in relaties tussen mensen, gebaseerd op geloof in elkaar. 
Organisaties die waardevol willen zijn voor hun stake-
holders, moeten dit incorporeren in alles waar zij voor 
staan. Dat vraagt verantwoordelijkheid, zichtbaarheid en 
persoonlijke profilering van alle betrokkenen, als bronnen 
van energie. Het veronderstelt ook een duidelijk moreel 
kompas (de auteurs spreken van ‘moreel kapitaal’), iets 
wat in organisaties nog te vaak lijkt te ontbreken. Vandaar 
de les die de auteurs hun lezers meegeven: vertrouwen 
scheppen is een van de belangrijkste opdrachten voor 
iedere leider. 

Leo van de Voort,  
Karin van der Velde
Vensters op energie
versterkend leiden
ISBN 978 94 904 6386 1

De leidinggevende  
als energieleverancier

Authenticiteit is dé basisvoorwaarde 
voor effectief leiderschap. Die bood-
schap klinkt uit iedere relevante bijdrage 
aan de omvangrijke leiderschapslitera-
tuur. Voor vrouwen is dat door het ‘think 
leader think male’-fenomeen een hele 
uitdaging. Leiderschap staat in de ogen 
van velen voor typische masculiene 
kwaliteiten als dominantie, kracht en 
bereidheid grote risico’s te nemen. 
Glasbergen hoopt met haar boek  
een ommekeer te bewerkstelligen.  
Ze zoekt antwoorden op vragen als: 
‘Wat betekent het om als vrouw in de 
21ste eeuw te leiden?’ en ‘Hoe maak je 
als vrouw impact en blijf je tegelijkertijd 
in verbinding met jezelf?’ Het levert een 
zoektocht op vol prikkelende inzichten 
en indringende reflectievragen.

Authentiek

Caroline Glasbergen
New Female Leader
Het handboek voor  
nieuw leiderschap vanuit 
je eigen waarden
ISBN 978 94 005 1293 1

De ondertitel lijkt te verraden dat dit geen 
boek voor het onderwijs is, maar schijn 
bedriegt. Ook in het onderwijs zijn de  
effecten van megatrends immers voelbaar:  
de snelheid van technologische vooruitgang 
bijvoorbeeld, mismatch in vaardigheden en 
duurzame werkgelegenheid. Deze raken 
zowel de eisen aan de organisatie als de 
inrichting van het onderwijs. De auteurs 
bespreken dertien megatrends en één  
disruptor in een duidelijk stramien. Daarvan 
maakt onder meer een self-assessment deel 
uit. En, niet onbelangrijk, aan het eind geven 
zij aan hoe je je op iedere uitdaging kunt 
voorbereiden.

André de Waal en  
Julie Linthorst
Futurize! Omgaan met 
megatrends en disruptors
Het praktische handboek 
voor de toekomstgerichte 
CEO
ISBN 978 90 896 5569 1

Megatrends

Carolien de Monchy
Maatschappelijk  
verantwoord besturen
Good Governance in  
de bestuurskamer
ISBN 978 94 904 6373 1

Wat kunnen bestuurders en toezicht-
houders in hun dagelijks werk doen om 
zo te besturen dat innovatieve samen-
werkingsverbanden mogelijk zijn om 
relevante doelen te behalen? Met 
andere woorden: wat is de license to 
lead? Die vraag staat centraal in een 
boek waarin de auteur aan de hand 
van interviews en rondetafelgesprekken 
met (onder andere) bestuurders en  
toezichthouders een beeld probeert  
te schetsen van good governance.  
Het levert een gevarieerd en boeiend 
kijkje op in de keuken van goed 
organisatiebestuur.

Good governance

Ons brein is vooral het product van  
miljoenen jaren leven op de Afrikaanse 
savanne. Daarom zijn we lang niet zo 
rationeel als we denken. Volgens de 
auteur is het hoog tijd dat we ‘de achter-
kamer van ons brein’ serieuzer nemen. 
Iedereen streeft in wezen naar dezelfde 
basisbehoeften: veiligheid, verbondenheid, 
waardering, autonomie, zelfexpressie  
en moet leren omgaan met grenzen. 
Succesvolle leiders weten dat leider-
schapsstijlen en managementtheorieën 
slechts de vernislaag zijn over een brein 
dat geprogrammeerd is om in groeps-
verband te overleven. In groepsverband 
voelen medewerkers zich goed. Investeren 
in de zes basisbehoeften leidt tot sterke 
teams, werkgeluk en organisatiesucces. 
Schaepkens’ boek leidt daarvoor op 
prettig leesbare wijze de weg.

Oeroud

Leon Schaepkens
10 miljoen jaar leiderschap
Hoe succesvolle leiders  
voorzien in oeroude 
basisbehoeften
ISBN 978 94 925 2877 3

Leoniek Rolvink is afdelingsleider leerjaar 3 en 4 en 
docent Engels op het Gymnasium Novum in Voorburg:
“Wonderkinderen is een kinderboek van Thea Beckman, 
dat in 1984 verscheen. Het gaat over Tom en Wijntje, 
twee hoogbegaafde leerlingen die op tienjarige leeftijd al 
naar de brugklas gaan.
Toen ik dit boek als kind las, wist ik eigenlijk niets over 
hoogbegaafdheid, maar het is me altijd bijgebleven. Het 
Gymnasium Novum is een begaafdheidsprofielschool 
en we begeleiden meerdere hoogbegaafde leerlingen. 
Wij krijgen op onze school ook leerlingen binnen van 
de leeftijd van Tom en Wijntje. De kijk op begaafde 
kinderen is wel veranderd sinds dit boek uitkwam. Zo 
vinden we niet langer dat ze per se klassen moeten over-
slaan, maar we vinden nog steeds dat er aandacht moet 
zijn voor maatwerk voor deze kinderen. Hoogbegaafde 
kinderen hebben soms behoefte aan dingen die niet 
standaard in het schoolsysteem zitten. In een werkgroep 
binnen onze school denken we na over hoe we aan die 
vraag kunnen voldoen. Kan een leerling een vak versnel-
len? Of kunnen we extracurriculaire dingen aanbieden, 
zoals bijvoorbeeld een cursus psychologie? Leerlingen 
kunnen bij ons ook een eigen honours programma 

 volgen en we bieden groep 9-klassen voor kinderen die 
de stof van de basisschool al snel beheersen en dreigen 
vast te lopen.
We hopen op onze school een diverse groep leerlingen 
een plekje te kunnen bieden. Niet iedereen moet van 
mij naar het gymnasium, maar het liefst wel de mensen 
die de uitdaging nodig hebben.”

‘De kijk op begaafde kinderen  
is inmiddels wel veranderd’

Mijn favoriet

Wonderkinderen
Thea Beckman
ISBN 978 90 208 2000 3
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Mark Vrolijk is sinds 1 september de nieuwe bestuurder van Stichting 
Voortgezet Onderwijs Steenwijker land-Weststellingwerf (SVOSW). Hij volgt 
Ben Lubberdink op, die begin 2022 met pensioen gaat. Tot die tijd vormen 
ze samen het college van bestuur.

Waarom deze overstap?
“De afgelopen acht jaar heb ik gewerkt als 
directeur/bestuurder bij Elan Onderwijsgroep 
in Stiens, een bestuur voor primair onderwijs. 

Ik had daar te maken met krimp en met de 
sluiting en fusies van scholen. Ik zou daar 
voor de derde keer een bestuurlijke fusie 
 aangaan, en ik merkte aan mezelf dat ik toe 
was aan een nieuwe uitdaging. Een andere 
onderwijssector stond hoog op mijn verlang-
lijstje, omdat ik graag eens wilde werken voor 
scholen met oudere kinderen. Leerlingen op 
de middelbare school zitten in zo’n cruciale 
fase van hun ontwikkeling, daar wil ik graag 
een bijdrage aan leveren.”

Wat laat je achter?
“Alle scholen van Elan stonden na een lastige 
periode inmiddels weer op groen in de ogen 
van de inspectie, dus ik heb de scholen met 
een gerust hart kunnen achterlaten. Er zijn 
eigenlijk niet zoveel verschillen tussen het po 

en het vo, heb ik al gemerkt. In 
beide sectoren werken gedreven mensen 
die heel bewust hebben gekozen voor hun 
vak. Ik geniet daar enorm van.”

Waar ga je aan werken in je 
nieuwe baan?
“Mijn nieuwe werk is ook in een krimpregio, 
dus ik kan mijn ervaring goed gebruiken.  
We moeten er samen voor zorgen dat de leer-
lingendaling de kwaliteit van het onderwijs niet 
onder druk zet. Verder ga ik graag in gesprek 
met de docenten. Dat moet ook, want de 
inspectie heeft gezegd dat we met name met 
kwaliteitszorg aan de slag moeten. Er is al 
veel gebeurd, maar er moet nog een tandje 
bij. Daarnaast gaan we in Steenwijk een 
nieuw schoolgebouw neerzetten, daarvoor is 
net het besluit genomen. En op 1 januari 
fuseren we met het Stellingwerf College in 
Oosterwolde, en ook daar mag ik mijn bij-
drage aanleveren. Al met al is er dus genoeg 
te doen!”

‘Mijn nieuwe werk is ook in een krimpregio’
Mijn overstap

Vijf dagen inspiratie, 
de nieuwste trends &
ontwikkelingen
Schrijf je nu in voor
gratis toegang via
not-online.nl
30 nov - 04 dec 2021
Jaarbeurs  |  Utrecht

Advertentie

 De rector-bestuurder van RSG Ter Apel 
heeft Marja Dijks-Wevers benoemd tot 
teamleider ISK. Dijks werkte tot 2015 in het 
basisonderwijs en was tot 1 augustus 2021 
werkzaam als docent, mentor en zorgcoördi-
nator binnen het ISK van RSG Ter Apel.

 Per 1 augustus 2021 is Frits Hoekstra 
benoemd tot voorzitter van het college van 
bestuur van SCOPE scholengroep in Alphen 
aan den Rijn. Hij volgt Piet Jansen op, die met 
pensioen is gegaan. Hoekstra was voorzitter 
van het college van bestuur van SCOL in Leiden.

 Ruth Kervezee heeft afscheid genomen 
als voorzitter van het college van bestuur van 
Esprit Scholen in Amsterdam. Zij was van 
2014 tot 2021 tevens lid van het algemeen 
bestuur van de VO-raad.

 Thijs Jan van der Leij is sinds 
1  oktober rector-bestuurder van het Koningin 
Wilhelmina College (KWC) in Culemborg. 
Hij was hiervoor negen jaar rector op het 
Farel College in Amersfoort en het 
Oostwende College in Bunschoten. 

 De rector-bestuurder van Stichting 
Waerdenborch heeft Inga Lokate 
benoemd tot teamleider vmbo Goor van 
De Waerdenborch. Lokate werkt momenteel 
als teamleider vmbo op het Carmel College 
Salland. Lokate begon haar carrière als 
docent lichamelijke opvoeding. Zij begint met 
haar werkzaamheden voor De Waerdenborch 
op 1 november 2021.

 Ezra Meijer en Raymond Pet vormen 
sinds dit schooljaar samen de directie van het 
Scala College in Alphen aan den Rijn. Beiden 
begonnen hun loopbaan als docent. Pet was 
tot dit schooljaar vestigingsdirecteur van de 
locatie Diamantstraat van het Scala College. 
Pet had dezelfde functie op de locatie aan 
de Sacharovlaan.

 Coen Raas is de nieuwe rector van het 
Reynaertcollege en de Praktijkschool in Hulst 
(stichting VO Zeeuws-Vlaanderen). Hij werkte 
23 jaar op het Ostrea Lyceum in Goes (dat 
eerst het Buys Ballot College heette). Raas 
volgt Peter Winters op, die beide scholen 
leidde sinds 2019. Winters heeft een andere 

functie binnen stichting VO Zeeuws-
Vlaanderen gekregen.

 Sinds september is Reinier van de Wal 
lid van het college van bestuur van SCOL in 
Leiden. Hij was voorheen lid van de centrale 
directie van Voortgezet Onderwijs van 
Amsterdam (VOvA).

 Op 1 oktober heeft rector-bestuurder 
Charles van Wettum afscheid genomen 
van het Jan Tinbergen College in Roosendaal. 
Hij werkte daar zestien jaar. Zijn opvolger is 
Jeroen van den Oord. Van den Oord 
was voorzitter van het college van bestuur 
van Stichting Onze Wijs in Vlissingen, waar-
onder elf basisscholen vallen.

CORRECTIE:
In het vorige nummer van VO-magazine 
meldden we dat Gert-Jan de Bruin de opvol-
ger is van Ron de Knegt als conrector vwo op 
het Comenius Lyceum Capelle (CVO Rotterdam). 
Dat is niet juist. De Bruin volgde Angeliek 
van Kampen op, die nu rector is van het 
Vrijzinnig-Christelijk Lyceum in Den Haag.
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Deze 12 collega’s 
veranderen van baan

WIE WERKT WAAR?



VRAAGBAAK

de rechtspersoon;
•  het direct of indirect kunnen uitoefenen van 

meer dan 25 procent van de stemmen bij 
besluitvorming ter zake van wijziging van 
de statuten van de rechtspersoon; of

•  het kunnen uitoefenen van feitelijk zeggen-
schap over de rechtspersoon.”

Als op basis van deze criteria geen UBO kan 
worden aangewezen, is er sprake van een 
zogenaamde pseudo-UBO. Dat is de natuur-
lijke persoon of zijn de natuurlijke personen uit 
het hoger leidinggevend personeel van de 
rechtspersoon.

WELKE GEGEVENS?
Artikel 15a van de Handelsregisterwet 
bepaalt dat de volgende gegevens over 
een uiteindelijk belanghebbende in het 
Handelsregister worden opgenomen: 
‘a.  het burgerservicenummer, bedoeld in 

 artikel 1, onderdeel b, van de Wet alge-
mene bepalingen burgerservicenummer, 
indien dat aan hem is toegekend;

b.  een fiscaal identificatienummer van een 
ander land dan Nederland waarvan 
hij ingezetene is, indien dat door zijn 
woonstaat aan hem is toegekend;

c.  de naam, de geboortemaand en het 
geboortejaar, de woonstaat en de 
nationaliteit;

UBO-registratie: ook voor scholen?

OOK EEN VRAAG?
Stel uw vragen over onderwijs en 
werkgeverszaken bij de Helpdesk VO, 
via een online formulier op 
www.voraad.nl/helpdeskformulier.

HET ANTWOORD
De implementatiewet regelt dat de ultimate 
beneficial owner (UBO) van een juridische 
entiteit geregistreerd dient te worden in het 
Handelsregister. Volgens artikel 10a van de 
Wet ter voorkoming van witwassen en finan-
cieren van terrorisme (Wwft) geldt dit ook 
voor stichtingen en verenigingen. Daarmee 
is de verplichting dus van toepassing op 
onderwijsorganisaties.
Organisaties zijn zelf verantwoordelijk voor 
tijdige en juiste registratie van hun UBO‘s, 
zegt artikel 10b Wwft. Bij nieuwe juridische 
entiteiten worden de UBO(‘s) bij de oprichting 
in het Handelsregister geregistreerd. 
Bestaande juridische entiteiten hebben vanaf 
het ingaan van de verplichting 18 maanden 
de tijd gekregen om aan de verplichting te 
voldoen. Concreet betekent dit dat alle 
schoolbesturen vóór 27 maart 2022 een 
UBO-registratie ingevuld dienen te hebben. 

WIE ZIJN DE UBO’S?
De UBO’s van een stichting/vereniging zijn op 
grond van artikel 3 van het Uitvoeringsbesluit 
Wwft 2018:
“De natuurlijke personen die de uiteindelijke 
eigenaar zijn van of zeggenschap hebben 
over de rechtspersoon, via:
•  het direct of indirect houden van meer dan 

25 procent van het eigendomsbelang in 

Leden van de VOraad kunnen met al hun vragen over onderwijs en werkgevers
zaken terecht bij de Juridische Helpdesk VO. Ditmaal: heeft de aanpassing van de 
Europese richtlijn die het gebruik van het fi nanciële stelsel voor criminele doeleinden 
moet voorkomen, ook gevolgen voor het onderwijs?

DE VRAAG
In juni 2020 heeft de Eerste Kamer de ‘Implementatiewet UBO-registratie’ aangenomen. 
Aanleiding was de wijziging van de ‘Europese Richtlijn inzake de voorkoming van het gebruik 
van het financiële stelsel voor het witwassen van geld of terrorismefinanciering’, (EU) 2015/849. 
De implementatiewet regelt dat de ultimate beneficial owners (UBO’s) van juridische entiteiten 
zich met ingang van 27 september 2020 moeten registreren. Geldt deze verplichting ook voor 
scholen? Zo ja, wie zijn de UBO’s van een onderwijsorganisatie, welke gegevens moeten wor-
den vastgelegd en hoe gaat de registratie in zijn werk? 

d.  de geboortedag, de geboorteplaats, 
het geboorteland en het woonadres;

e.  de aard van het door de uiteindelijk 
belanghebbende gehouden economische 
belang en de omvang van dit belang, 
aangeduid in bij algemene maatregel van 
bestuur vast te stellen klassen.’

HOE REGISTREREN?
Onderwijsorganisaties kunnen voor de regis-
tratie van hun UBO(‘s) gebruikmaken van de 
UBO-formulieren voor stichtingen en vereni-
gingen van de KvK. Ga naar kvk.nl en zoek 
op ‘inschrijving UBO stichting’ of ‘inschrijving 
UBO vereniging’.
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BEGELEIDING
VOOR UW TEAM

ADDITIONELE
CAPACITEIT

Onze Omix VO Professionals staan voor u klaar!
Kijk voor meer informatie op www.omix.nl

Of neem direct contact met ons op via 0570 56 35 55

COMPLEET
JAARROOSTER

EEN JAARROOSTER ZONDER ZORGEN  

Bent u op zoek naar extra
ondersteuning voor uw team?

Onze direct inzetbare
roosterspecialisten zorgen er
samen met uw team voor dat

het jaarrooster tijdig
opgeleverd wordt. Zo houden
uw eigen roostermakers de

ruimte om de dagelijkse gang
van zaken te waarborgen.

Naast begeleiding of
ondersteuning kunnen wij
ook het gehele proces

rondom de jaarroostering uit
handen nemen. Bijvoorbeeld
de roosterwijzigingen en het
beheer. Wij zorgen voor een
soepel verloop van begin tot
einde, zo krijgt uw school
een jaarrooster zonder

zorgen.

Onder begeleiding van een
adviseur met uitgebreide

kennis van de jaarroostering,
maakt uw team het
jaarrooster zonder

problemen. Wij helpen uw
team door middel van

procesbegeleiding met het
zetten van de juiste stappen

op het juiste moment.

Digitaal, adaptief en 
met inzichtelijke rapportages

Laat iedere leerling groeien met

dia  toetsen

www.diataal.nl

Ontdek de voordelen 
wil jij de Diatoetsen gratis uitproberen?
Vraag vrijblijvend het kennismakingspakket aan!

050 8200120 / info@diataal.nl 

Advertenties

Kanjer
training

(036) 548 94 05 
info@kanjertraining.nl
www.kanjertraining.nl

•	 Preventief en curatief
Opleiding voor individuele docenten
en teams

•	 Gratis volgsysteem
Positief beoordeeld door COTAN en 
Inspectie van het Onderwijs

•	 Verbetert welbevinden in de klas
Zie erkenning datebase NJi

Ouders, docenten en leerlingen verlangen een school 
die goede leerresultaten weet te behalen en staat voor 
het welbevinden van alle kinderen op school.

Voor vertrouwen, veiligheid,
rust en wederzijds respect
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De rapportages kunnen gratis worden gedownload door het  
schoolbestuur. Per school gee�t het NCO inzicht in de prestaties 
van leerlingen en daarmee de e�fectiviteit van het schoolbeleid. 

nationaalcohortonderzoek.nl/rapportages

Pilot: Leergroei rapportages

In navolging van het PO kunnen scholen in het Voortgezet Onderwijs 
zich nu ook aanmelden voor een gratis rapportage over de leergroei 
van de leerlingen. Bekijk de voorwaarden op de website en geef uw 
interesse alvast door via www.nationaalcohortonderzoek.nl/leergroei-vo

Hoe doet uw school het?

Bekijk de onderwijsloopbanen van uw 
leerlingen in de jaarlijkse NCO-rapportages 

Krijg inzicht in de kwaliteit van het onderwijsproces

Foto Patricia Rehe / AN
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